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IMP Glasnik izdaja delavski svet sozd IMP — Industrijska montažna 
podjetja v Ljubljani. Izhaja mesečno v 7420 izvodih. Uredništvo: 
Ljubljana, Titova 37
Ureja uredniški odbor: Boris Bernetič, Miro Dražumerič, Drago 
Goli, Ciril Hladnik, Lojze Javornik (odgovorni urednik), Janez 
Kržmanc, Ela Mulej, Iztok.Munih, Janez Rojic, Janko Siranko, An
drej Zadravec inISlavko Žagar.|Tiska Ljudska pravica v Ljubljani. 
Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo.
Po mnenju sekrefariata za informacije IS SRS št. 421-1-72 z dne 26. 
9. 1974 je IMP Glasnik oproščen plačila temeljnega davka od pro
meta proizvodov.

9. kongres ZKS 
— za nas ni druge poti 
kot samoupravljanje
Od 15. do 17. aprila bo v Ljubljani 9. kongres Zveze komuni

stov Slovenije. 642 delegatov bo na tem kongresu sprejelo po
točilo o delovanju slovenskih komunistov v minulih štirih letih, 
to je od 8. kongresa ZKS, in sprejelo smernice za bodoče delo
vanje.

skih problemov tako v naši 
državi kot v mednarodnih od
nosih. V dokumentih za 9. 
kongres ZKS je poudarjeno, 
da je nadaljnje in bolj do
sledno uveljavljanje samou
pravnih odnosov ključno 
vprašanje, s katerim se sre
čuje naša družba.

Prav tak osnutek resolucije 
poudarja predvsem naloge 
komunistov za nadaljnji ra
zvoj socialističnih samou
pravnih odnosov in za od
pravljanje pomanjkljivosti in 
težav, ki zavirajo polno uve
ljavitev delavca in združenega 
dela pri odločanju o vseh pr
vinah družbenih in gospodr- 
skih odnosov.

Osnutki dokumentov za 9. 
kongres ZKS so bili objav
ljeni 19. februarja kot priloga 
Komunista.

Določen pa je tudi že 
datum za zvezni kongres ju
goslovanskih komunistov: 12. 
kongres ZKJ bo od 26. do 29. 
junija v Beogradu.

V vrste delegatov za kon
gres slovenskih komunistov 
So bili izvoljeni tudi nekateri 
komunisti iz IMP in sicer: 
Anton Repas iz Klimata, 
Marjan Oltra iz Livarja in 
Stefan Janoš iz Panonije. Na 
tretji stranfobjavljamo pogo- 
yore z njimi, v katerih opisu
jejo kongresne priprave in 
govorijo p nalogah, ki jih mo
ramo opraviti za popolnejšo 
uveljavitev samoupravljanja.

Letošnji kongresi ZK bodo 
v času, ko se soočamo s celo 
vrsto političnih in gospodar-

KONGRESa zks

Kaj nam pove poslovno poročilo?
Cenovne škarje so nam lani 

»odstrigle« precejšen del dohodka
IMP je v letu 1981 posloval v poslabšani gospodarski situaciji, ki jo 

je na eni strani označevala visoka in nekontrolirana rast cen, na drugi 
strani pa poostreni stabilizacijski ukrepi. Ti naj bi z zmanjšanjem zu
nanjetrgovinskega primanjkljaja ublažili negativne tendence, ki so se 
vse močneje kazale v narodnem gospodarstvu.

Stabilizacijski ukrepi so v letu 1981 precej močneje zadeli tudi po
dročje investicij v osnovne naložbe, posebej v Sloveniji in Hrvaški, 
proti koncu leta pa tudi v drugih republikah. To nam kažejo indeksi 
rasti investicij po posameznih dejavnostih.

TABELA št. 1: Stopnje rasti investicij v osnovne naložbe v letu 
1981 (1980 ± = 100);

SFRJ SRS
Indeks 
cen za 

investicije

Industrija 120 111 134
Trgovina in gostinstvo 127 110 137
Zdravstvo 115 108 138
Izobraževanje, kultura 123 105 138
Družbenopolitične skup., banke, ipd. 
Stanovanja

100
123

97
127

135
143

Skupaj invest. v osnovna sredstva 119 112 : 136

Iz tabele je razvidno, da so investicije po dejavnostih realno padle 
od 8 do 35 % v SFRJ in od 11 do 39 % v Sloveniji, v povprečju pa za

14 % v SFRJ in za 21 % v Sloveniji.
Te številke so za IMP pomembne, saj 85 % vsega povpraševanja po 

izdelkih in storitvah IMP tvori povpraševanje, ki je vezano na gradnjo 
investicijskih objektov ali za investicijske nakupe. Le manjši del 
(kmetijska mehanizacija, livarstvo, del šibkotočne proizvodnje) izvira 
iz drugih kupnih skladov.

Ob zmanjšanem povpraševanju se je zaostrila konkurenca s ceno, 
kvaliteto izdelka in servisa, kreditnimi pogoji, hkrati pa so se okrepile 
težnje po zapiranju posameznih delov jugoslovanskega trga v republi
ške ali regionalne meje, da bi se s tem zaposlile »lastne«, manj pro
duktivne kapacitete.

Druga značilnost gospodarskih razmer v 1.1981 je težka situacija na 
trgu osnovnih repromaterialov. Za IMP so to predvsem materiali črne 
in barvaste metalurgije in deloma predelovalne kemične industrije. 
Zaradi omejitev uvoza, neučinkovitega izkoriščanja zmogljivosti, in 
predvsem nekaterih sistemskih nedorečenosti v urejanju odnosov v 
reprodukcijskih verigah je vladalo na trgu veliko pomanjkanje neka
terih materialov, omogočeno je bilo navijanje cen, vsesplošne zahteve 
po deviznem delu plačila in po dinarskem sovlaganju za nekatere ne
dokončane investicije. Zato so se v letu 1981 odprle cenovne škarje, 
ki so IMP-ju »pojedle« lep del dohodka, saj so cene naših izdelkov in 
storitev rasle mnogo počasneje, pri nekaterih izdelkih pa se sploh niso 
povečale.

Tretja značilnost gospodarskih razmer je prizadevanje družbe za 
zmanjšanje primanjkljaja v plačilni bilanci Jugoslavije in s tem v zvezi 
močne uvozne omejitve v zadnjih štirih mesecih leta, ki so se odrazile 
na oskrbljenost proizvodnje z repromateriali iz uvoza in posredno tudi 
na slabše rezultate v celoti.

• Nadaljevanje na 4. strani.

sončni sprejemniki v Črni gori 
in trgovinah

na$tg|Slild so IMP-jevi sončni sprejemniki, ki so jih vgradili na terasi hotela Mogren v Budvi. Posnetek je 
I s*avii Blc.^ °*)'skom udeležencev seminarja o izkoriščanju sončne energije. Na tem seminarju je IMP pred- 
fC* naPrave za izkoriščanje sončne energije. Z nekaterimi udeleženci smo se pogovarjali in vsi so 
prodai ■ na*e dosežke na tem področju. Pa še ena novost je na področju sončne energije: Od aprila je na- 
gije I.POket opreme za gretje sanitarne vode v družinskih hišah. O napravah za izkoriščanje sončne ener- 
h • *l|Jenio obširneje na 6. in 7. strani. (Foto: Marija Primc)

IZIP bo organiziral 
4. kulturno srečanje 

gradbincev
IMP, oziroma naša delovna organizacija IZIP bo organizator če

trtega kulturnega srečanja gradbenih delavcev Slovenije.
Kulturna srečanja slovenskih gradbenih delavcev obsegajo tri 

sklope amaterskega kulturnega ustvarjanja:
• Likovna dela (risbe, grafike, slike, kipi in fotografije),
• Literatura (proza, poezija in gledališke storitve),
• Glasba in folklora (pevske skupine in zbori, instrumentalne sku

pine in orkestri ter godbe na pihala).
Da bi upravičili zaupanje republiškega odbora sindikata gradbenih 

delavcev Slovenije, ki nam je zaupal organizacijo tega srečanja, so v 
IZlP-u že določili organizacijski odbor in vrsto komisij, ki bodo skr
bele za organizacijo ter pomembne prireditve.

Predsednik odbora je Janez Miklavc, njegov namestnik Rajko 
Strmole, organizacijski sekretar pa Dušan Hočevar.

Najpomembnejše komisije — za vsa tri"vsebinska področja — vodi-
j°:
• Komisija za likovna dela in fotografije: Albert Žvab.

. — Komisija za literarna dela — Janez Penca.
• Komisija za pevske zbore — Franc Mrhar.
Na drugi strani preberite pogovor s sekretar jem republiškega od

bora gradbenih delavcev Sloveni je, ki je opisal dosedanjo zgodovino 
kulturnih srečanj slovenskih gradbincev, povedal, kako so potekala ta 
srečanja in opozoril na njihov pomen za širitev amaterske kulturne 
ustvarjalnosti v združenem delu.

Prijave za letovanje 
samo do 1. maja

Na 11. in 12. strani objavljamo prijavnice za letovanje prek naše 
Počitniške skupnosti. Opozarjamo, da morajo interesenti oddati 
izpolnjene prijavnice v kadrovske službe tozdov oz. delovnih orga
nizacij do 1. maja. Novost je tudi, da letos ne bo več recepcije na 
Titovi 37, pač pa bodo vsi prijavljeni dobili napotnice v svojih ka
drovskih službah.

V ponudbi je letos nekaj sprememb. Novi možnosti za letovanje 
sta Vrsar in Novi Vinodolski, kjer je počitniška skupnost v vsaki 
izmeni najela po 20 oz. 29 postelj. Letos ne bo letovanja v Kaliju, 
ker so bila lani v tem kraju ležišča zasedena komaj 60-odstotno, 
kar prinaša Počitniški skupnosti izgubo. Vse drugo je nespreme
njeno— torej naši domovi v Fiesi, Velem Lošinju in Ankaranu ter 
najete sobe v Verudeli in na Rabu.

Prijavnico, cenik in poročilo s seje sveta Počitniške skupnosti 
objavljamo na 11. in 12. strani.

Kdor ni dobil Glasnika s prijavnico za letovanje, se lahko 
obme na strokovno službo Počitniške skupnosti, kjer je še 
dovolj prijavnic.

■ 
■.

IZ
VSEBINE
• Proizvajalci surovin 

in reprodukcijskih 
materialov zahte
vajo od naših toz
dov, naj združujejo 
devize, če hočejo 
dobiti, kar potrebu
jejo za nemoteno 
proizvodnjo. Res je, 
ti zahtevki so pogo
sto previsoki, mi pa 
si tudi z devizami ne 
moremo zagotoviti 
zanesljive oskrbe. 
Toda z usklajenim in 
skupnim nastopom 
smo že uspeli skre- 
sati nekatere za
htevke v sprejemlji
vejše okvire. Skrat
ka, samoupravno 
sporazumevanje ni 
ravno lahko, zaen
krat je v tem spora
zumevanju bolj 
malo samoupravne
ga, vendar menimo, 
da administrativni 
ukrepi ne bi izbolj
šali razmer.

str. 3

• Volitve organov 
upravljanja so za 
nami. Že prej smo 
opravili volitve v 
Sindikatu in Zvezi 
komunistov. Objav
ljamo imena novo 
izvoljenih predsed
nikov delavskih sve
tov, vodij delegacij, 
predsednikov izvrš
nih odborov sindi
kalnih organizacij in 
sekretarjev OO ZK. 
Predstavljamo tudi 
organe upravljanja 
na ravni SOZD.

str. 6

m
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Pogovor o kulturnih srečanjih gradbincev

Kulturna ustvarjalnost 
delavcev si zasluži večji 

odmev v javnosti
Naša delovna organizacija IZIP je organizator letošnjega, četrtega 

kulturnega srečanja gradbenih delavcev Slovenije. Kakšen je pomen 
in kakšna zgodovina teh kulturnih srečanj nam je pripovedoval sekre
tar republiškega odbora sindikata gradbenih delavcev Slovenije Šte
fan Praznik. Republiški sindikati so namreč že vse od vsega začetka 
pomagali pri izvedbi teh srečanj.

»Kulturna srečanja gradbin
cev so zrasla iz dveh pobud,« je 
začel Štefan Praznik. »Posa
mezne delovne organizacije, ozi
roma kulturne organizacije v 
njih so že prej vrsto let sodelova
le, na primer dravograjski Ko- 
grad in Slovenijaceste. Druga 
pobuda pa je izvirala iz vsakolet
nih srečanj starejših gradbenih 
aktivistov, sindikalnih delavcev, 
kjer so vsako leto pripravili kul
tu ni program, ki so ga izvedli 
kulturni amaterji iz vrst gradbe
nih delavcev.

Delavci Kograda so nato pred
lagali, naj bi napravili večje sre
čanje, na katerega bi povabili 
tudi kulturne ustvarjalce iz dru
gih delovnih organizacij in tako 
razširili program. Naš republiški 
odbor je to pobudo sprejel z od
prtimi rokami in po svojih močeh 
pomagal pobudnikom, da bi za
gotovili udeležbo iz vseh gradbe
nih organizacij.«

Izpred nekaj let poznamo sin
dikalno kulturno akcijo in nato 
akcijo Kulturo delavcem, ki jo je 
vodila revija Komunist in Zveza 
komunistov. Obe akciji sta pre
cej prispevali k razmahu kulture 
v združenem delu, toda kulturna 
srečanja gradbincev so pognala 
korenine že prej.

Nisem še slišal, da bi sindikati 
v drugih dejavnostih organizirali 
podobne kulturne prireditve. Ali 
to pomeni, da smo samo grad
binci in monterji najbolj kulturni 
delavci, oziroma, da najbolj skr
bimo za to dejavnost?

»Res je, da takšne oblike v , 
drugih dejavnostih ne poznajo, 
kar pa ne pomeni, da so brez po
sluha za kulturo,« meni Štefan 
Praznik. »Najbrž nima smisla 
ugotavljati, kje sindikati' posve
čajo največ pozornosti kulturi. 
Toda glede na širino, na to, ko
liko delavcev se kulturno udej
stvuje, smo gradbinci gotovo 
med tistimi panogami, kjer je 
kulturno življenje najbolj razvi
to.

Žal pa je tudi pri nas to kul
turno ustvarjanje še vse preveč 
samorastniško. To pravim zato, 
ker v delovnih organizacijah

premah^ poznajo kulturne do
sežke svojih sodelavcev, zunaj pa 
je njihovo delo še manj poznano. 
Premalo se ve, da so nekateri 
kulturni ustvarjalci iz naših vrst 
dosegli prav zavidljivo kako
vostno raven — o čemer p pri
čajo zbirke pesmi, ki so jih izdali, 
in strokovne ocene likovnih raz
stav.«

Pravite, da so kulturniki, ki jih 
imamo med seboj, premalo 
znani. Ali niso kulturna srečanja 
nič prispevala, da bi to spremeni
li?

»Seveda so prispevala, saj 
opažamo vse večji interes tako za 
ustvarjanje kot za predstavitev 
tega ustvarjanja v javnosti. Za
četek je bil na področju kolek
tivnega ustvarjanja, se pravi pev
ski zbori in glasbeni ansambli. Ti 
seveda delujejo in se razvijajo 
tudi naprej. Od prvega kultur
nega srečanja pa se je močno ra
zmahnilo tudi individualno kul
turno ustvarjanje — vse vrste li
kovne umetnosti, vključno s fo
tografijo, pa tudi književnost — 
kratka proza in poezija. Te zvrsti 
so se tako razmahnile, da smo 
morali na zadnjem srečanju v 
Novem mestu opraviti selekcijo 
poslanih del. Srečanja so poka
zala, da bi bilo v nekaterih večjih 
organizacijah smotrno razmisliti 
o podobnih prireditvah inter
nega značaja, na katerih bi kul
turni ustvarjalci predstavili svoje 
delo svojim sodelavcem in tako 
spodbudili še nove ustvarjalce, 
obenem pa bi lahko naredili 
izbor za kulturno srečanje slo
venskih gradbincev, da bi ta re
publiška prireditev ostala v ra
cionalnih mejah.«

Povejte še kaj več o dosedanjih 
organizatorjih kulturnih srečanj 
in o značilnostih teh prireditev!

»Prvi organizator je bil Ko- 
grad, kolektiv z 2.000 delavci. To 
srečanje je bilo leta 1979 v Dra
vogradu. Leta 1980 je srečanje 
organizirala delovna organiza
cija Primorje, lani pa Pionir v 
Novem mestu.

Moram reči, da so bila vsa tri 
srečanja zelo dobro organizira
na. ~

Panonijin sindikat je navezal stike s sindikatom 
v tovarni Raba

Meja ni ovira
Občinski sindikalni svet Murska Sobota in sindikat Železne žu

panije na Madžarskem že nekaj let uspešno sodelujeta v izmenjavi 
obiskov in na kulturnem in telesnokulturnem področju.

Občinski sindikalni svet je pred tremi leti dal pobudo osnovni 
organizaciji zveze sindikatov Slovenije v DO »PANONIJA«, da 
naj naveže stike s tovarno RABA — tovarna kmetijskih strojev, 
obrat v Szentgotthardu. V tem obratu je zaposlenih okrog 800 de
lavcev, pretežno Porabskih Slovencev. Tovarna izdeluje razha 
kmetijska orodja, ter opremo za kokošje farme.

Sindikalna organizacija v.obratu Szentgotthardu je S/ začetku 
tega leta naslovila dopis osnovni organizaciji sindikata v DO 
»PANONIJA« v katerem jo vabi k sodelovanju in njene predstav
nike na obisk v njihovo tovarno.

Izvršni odbor OO ZS v DO »PANONIJA« je pobudo podprl in 
tako se je delegacija v sestavu predsednika in sekretarja odzvalo 
vabilu v času 25. in 26. marca 1982 obiskala tovarno poljedelskih 
strojev RABA obrat v Szentgotthardu.

S predstavniki sindikalne organizacije so se pogovarjali o mož
nostih sodelovanja med obema sindikalnima organizacijama in o 
programu srečanj.

Tako so se dogovorili, da pridejo 13. in 14. maja njihovi pred
stavniki na obisk v »PANONIJO«, 19. maja bi pa naj bilo športno 
srečanje in sicer v malem nogometu, šahu, kegljanju, namiznem 
tenisu in streljanju z zračno puško. Dogovorili so se, da bodo orga
nizirali tudi kulturno srečanje pod nazivom »Pokaži kaj znaš o so
sednji državi.«

Pogovarjali so se tudi o možnostih izmenjave letovanj v času do
pustov. Do izmenjave v tem letu še ne bo prišlo, saj tovariši na 
Madžarskem tega niso planirali in vidijo možnost izmenjave v pri
hodnjem letu. Delegacijo DO »PANONIJA« so popeljali tudi v 
tovarno električnih aparatov »REM1X« v Sambathely, da so si 
lahko ogledali tudi drugo vrsto proizvodnje na Madžarskem. Prav 
tako so jih seznanili z delom v tovarni, delovno disciplino, planira
njem in vlogo sindikalne organizacije na Madžarskem.

ANDREJ ZADRAVEC

Nasploh pa moram reči, da me 
je kot udeleženca dosedanjih 
srečanj vedno prevzelo navduše
nje sodelujočih in organizacijska 
raven, ki je bila doslej vedno zelo 
visoka, manj pa je razveseljiva 
preslaba odmevnost srečanj tako 
v samih organizacijah, iz katerih 
so sodelujoči, kot v krajih, kjer je 
srečanje. Pri odmevnosti kultur
nih srečanj opažam tudi soodvi
snost med velikostjo kraja, kjer 
je to srečanje in pozornostjo, ki 
jo zbudi v javnosti. V manjših 
krajih so imela dosedanja sreča
nja večji odmev, kar je odraz za
sičenosti ali izbirčnosti, ki je zna
čilna za večje kraje.«■

Kaj lahko na koncu poveste 
delavcem IMP-ja, oziroma 
IZIP-a, organizatorjem letoš
njega, četrtega kulturnega sreča
nja gradbenih delavcev Sloveni
je?

»Da smo za organizatorje če
trtega srečanja predlagali 1MP, 
smo imeli v republiškem odboru 
sindikata gradbenih delavcev več 
razlogov. Prvi je kulturno ustvar
janje, oziroma pogoji, da bi 
takšno srečanje spodbudilo širši 
razmah kulturne dejavnosti. 
Vemo, da ste delavci IMP že 
nekaj dosegli v kulturnem 
ustvarjanju, saj poznamo vaš 
pevski zbor in nekaj kiparjev. 
Vedeli smo tudi za vaš jubilej, 
petintridesetletnico, ki ga lahko 
takšna prireditev š$ obogati. In 
ne na zadnje, IMP je s svojimi 
tozdi in delovnimi organizaci
jami prisoten po vsem sloven
skem prostoru. Tudi vaša dejav
nost je igrala vlogo pri izbiri, saj 
so vsa dosedanja srečanja orga
nizirale delovne organizacije s 
področja gradbene operative, pa 
smo v republiškem odboru meni
li, da je prav, če to nalogo enkrat 
prevzamejo monterji. In ko smo 
razmišljali, komu naj jo zaupa
mo, smo bili prepričani, da ima 

TMP vse pogoje za uspešno orga
nizacijo takšne prireditve.«

LOJZE JAVORNIK

V Promontu so izpolnili sistem delitve po delu

Postopno uvajanje bolj 
objektivnih meril

lli 
z

v Promontovih tozdih in delovni skupnosti so delavci 11. marca 
letos hkrati z volitvami z referendumom sprejeli tudi nekatere sa
moupravne akte in sicer samoupravni sporazum o skupnih osno
vah, pravilnik o osnovah in merilih za delitev osebnih dohodkov v 
tozdih in delovni skupnosti ter metodologijo za delitev sredstev za 
osebne dohodke.

za posebne pogoje dela pa so

l Gi 
16. f
fileti

>jis
tenii

■ Dodatno pa je delavskim 
svetom tozdov in delovne 
skupnosti posredovan v spre
jem plan za delitev sredstev za 
osebne dohodek. Vsi akti, spre
jeti na tem referendumu, ve
ljajo od 1. januarja letos s tem, 
da je za nekatera njihova dolo
čila določeno, da jih bodo upo
rabljali kasneje, ker manjkajo 
podatki oziroma evidence o do
seganju nekaterih meril.

Zakaj sprejem teh aktov?
V Promontovih tozdih so po

grešali celovitost in večjo si
stematičnost pri urejanju po
dročja delitve osebnih dohod
kov. Poleg tega je bil eden od 
ciljev, da v okviru te DO kon
kretneje obdelajo kriterije za 
nagrajevanje režijske službe, 
za proizvodne delavce pa, da se 
doda še kvalitativne in gospo
da mostne kriterije. V smislu 
tega cilja so-v samoupravnih 
aktih določili merila za ugotav
ljanje uspešnosti dela. Tudi za 
režijske delavce so imeli v pr
votnih osnutkih predvideno 
normiranje dela, kar pa se je v 
javni razpravi na podlagi poiz
kusov normiranja pokazalo, 
kot težko uresničljivo. Kljub 
temu pa akti še dopuščajo 
možnosti takega normiranja 
samo v primerih, ko bi bilo to 
smotrno.

Osnutke omenjenih samou
pravnih aktov so na pobudo de
lavskih svetov tozdov in de
lovne skupnosti DO Promont 
začeli pripravljati sredi lan
skega leta in so'bili izdelani ok
tobra. Novembra so delavski 
sveti tozdov in delovne skupno
sti DO Promont sprejeli sklepe, 
na osnovi katerih se je začela 
javna razprava, v kateri je bilo 
danih kopica pripomb, ki so 
bile pri oblikovanju dokončnih

tekstov več ali manj upošteva-

V marcu so osebni dohodek 
že obračunali po novih osno
vah. V naslednjih mesecih pa 
bodo v celoti prešli na nov 
obračun. V zvezi s tem je spre
jet poseben rokovnik za uve
ljavitev teh meril, ki so zastav
ljena tako, da se jih lahko ugo
tavlja iz obdobnih podatkov, 
osnovo za obračun pa lahko 
pripravi strokovna služba de
lovne organizacije.

O tem, kako delavci mislijo o 
novih določbah o nagrajevanju 
nasploh in o novem sporazumu 
in pravilniku in o tem ali bo 
zdaj nagrajevanje steklo in 
kako so zadovoljni glede na
grajevanja, sem se pogovarjala 
z nekaterimi delavci iz DO 
Promont. Pa poglejmo, kaj so 
povedali!

Alojz Jankovec, vodilni 
monter iz tozda OV in pred
sednik delavskega sveta tozda:

»Vsaka noviteta doživi v za
četku uvajanja v življenje nek 
odpor. Kakšni bodo rezultati 
tega pravilnika o nagrajevanju 
po delu, se bo pokazalo pri 
prvem izplačilu OD 15. aprila. 
Če bo to le povečevanje oseb
nih dohodkov režijskim delav
cem, je ta akt zgrešen, kajti to 
bi pomenilo, da smo šli mimo 
vseh resolucij, ki pravijo, da je 
potrebno vrednotiti proi
zvodno delo, ker drugače ne bo 
narasla družbena produktiv
nost. Ker pa je dana možnost 
dodelave akta, bo Verjetno 
komisija, ki je imenovana pri 
tozdu (komisija za usklajeva
nje osnutka akta za delitev 
OD) OV, vnaprej sodelovala 
pri dopolnitvi tega akta, v ka
terem je še vedno opredeljena 
časovna norma ura; dodatki

prikazani že v dinarskih zne
skih. Po prvih rezultatih pa se 
bo šele videlo, ali smo šli v e 
pravo smer, ali ne.«

Stojan Filipič, vodja oddelka jk< 
za izvedbo v tozdu OV: 1,3,6

»V tozdu je bila imenovana 
komisija za usklajevanje Vlar. 
osnutka akta o delitvi O.D- ar)a 
Imela je več sestankov. Podano |Pfa 
je bilo precej pripomb. Na ža- ||esi
lost pa verjetno ni bilo časa, da... — . .... faksbi prišlo do usklajevalnega se
stanka na nivoju delovne orga- ; ,0- 
nizacije, kjer bi te pripombe s |K»
sestankov komisije iz tozda OV *eg
pregledali, ovrgli ali pa sprejeli- Nr 
Kolikor mi je znano, je bilo ahi 
nekaj teh pripomb sprejetih- ,ot*i 
Mislim, da bi bilo v nadaljeva- n 1 
nju izvajanja pravilnika o sti
mulaciji predvsem v režiji po
trebno oceniti prispevek posa
meznega delavca, kajti po re
zultatih tega pravilnika bodo 
posamezne službe dobile dolo
čen odstotek stimulacije. Vemo 
pa, da v službi niso vsi enako 
prizadevni.«

Vlilorad Cvijič, vodja skla
dišča repromateriala v tozdu 
OV:

»Glede vsebine tega pravil
nika menim, d& ni prav, da se 
delajo razlike med proizvod
nimi režijci in čistimi režijci- 
Kajti po izračunu na osnovi 
tega pravilnika ne dobijo režij- j()s 
ski delavci enake stimulacije za n | 
enako opravljeno delo. Srna- j , 
tram, da bi moralo biti za enako .2 
opravljeno delo enako plačilo- 
Glede pripomb, ki so bile po- ^ 
dane na snov javne obravnave, 
se ne strinjam z izjavami tova- |t0( 
riša Kosmine, ki v uvodu o „
aktih pravi, da so bile pripombe P
več ali manj upoštevane. S tern E 
pravilnikom so nekateri J 
oddelki pridobili, nekateri pa 
izgubili brez kakršnekoli obra
zložitve, zakaj je tako. Vse to 
vpliva na delavce, ki so priza
deti in tudi na uspeh dela.«

MARIJA PRIMC
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Fakturirana realizacija — februar 1982
Izvršitev Indeks izvršitve

tozd""'''

1982 1 za 2 mes. februar februar 2 mes.1982 2 mes.1981 let.
plan

plai: za 
2 mes.

plan
fehr.

1 2 3 4 5 6 7 8 9

1. OV 679.612 ! 109.691 56.136 66.634.624 104.785.809 75.515.102 15 96 119
2. KM 324.282 52.338 26.785 36.731.104 65.008.775 46.737,490 20 124 137
3. MK 358.988 I 57.940 29.652 38.340.644 60.490.455 44.234.070 17 104 129
- SD 5.270 i 850 435 446.333 889.038 632.860 17 105 103
PRCM3NT 1.368.152 j 220.819 113.008 142.156.305 231.267.677 167.616.458 17 105 ' 126

4. >M 806,000 ^ 118.000 71.600 52.240.612 97.336.340 105.513.773 12- - 82 73
5. IB 27.850 ; 3.006 1.936 1.942.836 3.776.836 2.296.767 14 126 100
6. FB Mb 52.000 j 8.213 4.113 2.968.644 4.670.086 6.930.562 9 57 72
7. BLISK 275.000 i 38.000 22.200 19.863.412 31.259.140 29.424.899 n 82 89
8. EKO 359.000 i 52.600 31.900 28,194.295 43.658.769 30.058.924 12 83 ■ 88

PMI 1.519.850 i 219.819 131.749 105.209.799 180.701.171 174.224.925 12 82 80
9. m 545.000 87.970 45.020 52.255.638 156.581.161 144,705.185 29 178 116

- EM brez hi,izv. 515.000 83.120 42.540 37.424.896 - 132.475.931 127.791.728 26 159 88
10. DVG 248.000 40.030 20.490 12.022.088 18.934.359 27.296.659 8 47 59
11. TEN- E 460.000 74.250 38.000 15.020.294 30.086.012 48.853.795 7. 41 40
12. TEM- T 305.000 49.220 25.190 16.505.015 29.964.311 26.204.876 10 61 66
13. ISO 250.000 20.350 20.650 18.247.790 35.504.551 22.931.035 14 174 88

- CK 30,700. 4.960 2,540 1.866.767 3.428.620 3.582.551 n 53 73
EfrEND 1.838.700 276.780 151.890 115.911.592 274.499.014 273.574.101 is 39 76
KLIMAT 380.000 49.000 24.000 22.165.379 40.836.74^ 51.652.556 ii 83 92
TIO 340.000 50.300 26.300 20.823.340 | 38.881.101 40.208.617 i ii 77 79
PAN 1.070.000 160.000 90.000 j 75.423.868 i 133.523.298 119.725.540 J 12 83 84

14. TRATA- A 250.000 34.750 19.000 = 25.251.308 48.968.560 ! 20 141 133
15. TRATA - Č 226.700 34.750 19.000 i 21.084.132 38.066.916 i 17 110 111
16. ITAK 198.000 28.050 14.450 15.974.015 38.919.969 24.703.688 j 20 139 111
17. SKIP 386.400 52.000 30.000 30.130.297 48.726.464 36.864.549 94 100
18. IPKO 150.000 21.050 10.800 ) 10.857.267 22.441.089 4.710.187 j 15 107 101

HO 1.211.100 170.600 93.250 ■; 103.297.019 197.122.998 142,289.378 S 16 116 - 111
19. 1SNL 602.214 90.137 41.414 i 41.503.500 j 90.441.937 64.892.835 I 15 100 10020. HVA 241.132 25.032 13,032 13., 202.253 : 25.401.420 20.200.106 i 11 101 10121. VTPO 66.400 10.770 7. r.vo ’ :i. 5:7 I ,0.733.793 5.176.841 i 16 100 10022. tRK 138.000 7 O.Ot"" ,. ■ ■’ Ki $24 '< - - -n r •; •< 1 :v7 i r*.«

i,rV«.K v 1 i. 0 -7 ■ -?č -i č ..: ' . ■ r/ : • - M i 14 10i
23. IP ^48.000 j 84.392 ! 42.196 42.347.240 85.449.510 73.251.528 16 I 101 | 10024. MP 315.000 '45.990 23.940 25.245,816 49,595,993 38.706.343 16 108 105KLIMA 863.000

%
130.382 66.136 67.593.056 135.045.503 111.957.871 16 104 : 102

25. INŽ 158.017 j 23.900 13.000 4.934.344 10.599.482 7.215.460 7 44 3826. PB 110.000 i 17.776 9.537 1.199.421 6.758.008 9.564.491 6 38 1327. ZAST 205.000 | 25.800 12.900 20.637.578 36.676.664 19.909.468 18 142 16028. A1CH 146.300 15.409 8.778 15.158.726 21.789.509 8.15?.251 15 141 17329. IC 18.683 3.259 1.629 1.827.237 3.402.732 2.718.708 ■ 18 ' 104 112IZIP 638.000 86.144 45.844 43.757.306 79.226.395 47.565.378 12 92 95
- PD 17.082 860 -500 527.711 868.871 398.000 - 5 103 106

IMP 10 .283.630 1.510.643 812.793 768.086.855 1.460.015.146 1.232.846.598 14 97 95

pi
10' Pc
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Livar: Štiri organizacije 
za bolj učinkovito delo

I ,^rosupeljski komunisti so programsko-volilno sejo, ki je potekala 
1 februarja 1982 posvetili ocenjevanju svojega dela v preteklem šti-

a Ko so konec leta 1981 pote- 
’ le volilno-programske seje 

3 Jn°Vnih organizacij je bil tov. 
s ^arjan Oltra izvoljen za sekre- 
• : Ja' to odgovorno funkcijo 
j Pfavlja prvič in ker bo na kon-
- |.re$u predstavljal komuniste ob- 
3 ,ri® Grosuplje smoga povprašali
- [a5sni občutki ga pri tem obda--.

.Ker izhajate iz sedemstočlan- 
I e8a kolektiva in to s področja 
'ststva boste verjetno sodelo-ali na kongresu s svojim prispev-

o l etnenT obdobju in nadaljnjim stabilizacijskim prizadevanjem. Na 
Iel* so izvolili tudi štiri delegate za IX. kongres zveze komunistov Slo- 

e kei%. Eden od izvoljenih delegatov je tudi sekretar osnovne organi- 
v ZK TOZD Livarna sive in nodularne litine iz Ivančne gorice. To

e fevariš Marjan Oltra zaposlen v TOZD LSNL kot obratovodja.
sečnega rezultata poslovanja v 
letu 1980 smo morali sprejeti 
konkretne sklepe za izboljšanje 
poslovanja zlasti v TOZD HVA 
in LSNL, ki so bili do zaključ
nega računa realizirani, kar je ra
zvidno iz rezultatov doseženih v 
letu 1980. Sredi meseca januarja 
smo se aktivno vključili v obrav
navo in oblikovanje stališč za 
problemsko konferenco komu
nistov SOZD IMP, ki je bila na
menjena poenotenju poslovne 
politike na ravni SOZD in nalo
gam članov zveze komunistov v 
zvezi s tem. Na pobudo osnovne 
organizacije ZK je bilo pretr
gano mrtvilo, ki je vladalo na po
dročju delovanja osnovne orga
nizacije ZSMS, tako, da se je v 
pričetku leta 1981 le-ta v celoti 
nanovo organizirala. Vse do pro- 
gramsko-volilnih sej osnovnih 
organizacij, ki so potekale v me
secu decembru 1981 smo v naši 
delovni organizaciji bili komuni
sti povezani v eni osnovni orga
nizaciji.

Večkrat smo razmišljali, da se 
organiziramo tako kot to predvi
deva statut ZKS in ZKJ v 16. in 
19. členu. K ponovnemu re
snemu razmišljanju o ustrezni 
organiziranosti pa nas je spod
budila delovna skupina CK ZKS 
ki je bila na obisku meseca junija 
1981.

‘om’ zato nas zanima na kaj se 
Prispevek nanašal in kateri 

l0“riarki so v njem?
I *1 ežavne gospodarske ra

ste v katerih živimo, naglo na- 
J5anie cen in inflacija niso 

I , Področja livarstva. V naši 
ia 0Vn* °rganizaciji skoraj vsi do- 
dvrteiji surovin in repromate- 
r a Zi>htevajo devize za združe- 
4anJe. Mislim, da to ni vedno 
- vilno. Smatram namreč, da
N ki d,
Ni

e vize ustvarja naj z njimi
razpolaga. Nevzdržno je, da

- rVlvzp odločajo o bistvenih po- 
e , ^Jih gospodarskega življenja
- :da Se zaradi tega, ker dinar ni 
i. Pa*jovreden devizam trgajo re- 
a j.r°< u^c'jske verige. Seveda pa
- j orarno na področju livarstva

trajno in enakopravnoa Nči
- [ Jjučitev v mednarodno delitev 
3. . !?• To pomeni, da moramo do- 
i. j1:1 višjo raven produktivnosti
- .e a; raven, ki nam bo v prihod- 
:, >osi*to vključevanje omogočila.
- l at° moramo veliko bolje delati 

'0t doslej, racionalno izkoriščati 
rojne kapacitete in tehnologijo 

I ne nazQdnje pametno gospo-
nti z ustvarjenim dohodkom,«

a. ocenjujete delo komuni-
- rlv delovne organizacije Livar v 
j 1'dobju med 8. in 9. kongre-
- l0m? Kako je s povezanostjo 

oniunistov pri reševanju skup
il 'a Pr°blemov na nivoju SOZD?

3
e
n
i
a L

_^v^, triletnem obdobju je bilo 

n°vna organizacija v tem časuhbr;
orjenega. Tako je

izmenjavi mnenj in stališč ter 
• oblikovanja skupnega predloga. 

Razmišljamo še naprej in sicer 
kako se akcijsko organizirati na 
nivoju delovne organizacije ta
krat, ko gre za temeljna skupna 
vprašanja. Kar zadeva poveza
nosti komunistov pri reševanju 
skupnih problemov na nivoju 
SOZD imam občutek, da to ni 
zaživelo kot smo se dogovorili.«

Za konec najinega razgovora 
bi radi izvedeli še to: ali je v 
TOZD LSNL komuniste dovolj 
čutiti? In na katerih področjih 
bodo komunisti delovne organi
zacije morali odločno pristopiti k 
reševanju problemov?

»Opažam da delo komunistov 
v sami temeljni ogranizaciji v do
ločenih primerih ni prisotno, zla

sti tam, kjer bi se moral glas ko
munista bolje slišati. Prav tako je 
premajhno medsebojno sodelo
vanje pred obravnavo perečih 
vprašanj, premajhna ideološko- 
teoretična usposobljenost na ka
tero je opozorila tudi delovna 
skupina CK ZKS. Posledica tega 
je, da na sejah ni pravega dialo
ga, izmenjave mnenj in stališč.

Kdmunisti se moramo zave
dati, da je treba odločno pristo
piti k reševanju vseh tistih pro
blemov, ki zavirajo boljše in 
kvalitetnejše delo (delovna dis
ciplina, tehnološka disciplina, 
izmet, planirano in kvalitetno 
vzdrževanje itd.), dejansko od
ločanje delav cev kot dobre med
sebojne odnose.«

IZTOK MUNIH

Marsikaj zapišemo, 
pa ne uresničimo

Iz delovne organizacije Klimat se bo bližnjega kongresa Zveze ko
munistov Slovenije udeležil 35-letni ANTON REPA S, ki je po po
klicu strojni delovodja, opravlja pa delo planerja v pripravi dela. Član 
ZK je od leta 1972. Bil je že delegat na 7. kongresu ZK Slovenije leta 
19^4. Za 9. kongres ZK Slovenije je bil izbran na volilni konferenci 
ZK bežigrajske občine.

jara'n.avafe predvsem gospo- 
w.ento y posamezni temeljni 
j 1 Ozadji. Pri obravnavi 9-me-

Tako smo na seji osnovne or
ganizacije v mesecu novembru 
lanskega leta obravnavali ome
njeni predlog in kasneje sprejeli 
tudi sklep, da se organizirajo štiri 
osnovne organizacije in to v sre
dinah, kjer obstajajo pogoji. Ti 
pogoji pa so obstajali v TOZD 
LSNL, TOZD HVA, TOZD 
LBK in delovni skupnosti. Pro
gramsko volilne seje so že pote
kale po novi organiziranosti. 
Smatramo, da bo sedanja oblika 
delovanja komunistov omogo
čila njihovo neposredno vključe
vanje v reševanje problemov 
sredine v kateri delujemo, poleg 
tega bo na sejah dana večja mož
nost vključevanja vsakega po
sameznika v razpravo oziroma

Na vprašanje, kako je priprav
ljen na ta kongres, je dejal:

»Naloga delegata za 9. kon
gres je, da se kar najbolj aktivno 
vključi v razprave o kongresnih 
dokumentih. Po sklepu skup
nega sestanka delegatov občine 
Bežigrad je bil sprejet sklep, da 
vsak delegat sodeluje na skupnih 
sestankih OOZK. za katere je 
zadolžen in da se aktivno vključi 
v razpravo o dokumentih 9. kon
gresa, ki obsegajo: Poročilo o de
javnosti komunistov med 8. in 9. 
kongresom, Resolucijo 9. kon
gresa in Statut ZKS.

Gradivo je precej zajetno_ 
tako, da porabiš precej časa, da 
se seznaniš z vsebino.

Dosedanje razprave po 
OOZK so pokazale, da je napi
sano vse lepo in prav. Postavlja 
se vprašanje, kako vse te napi
sane obveznosti izpolnjujemo v 
praksi. Težišče razprav so bile 
naslednje, v tem trenutku precej 
aktualne teme:

— Kaj je vzrok, da delegatski 
sistem ne deluje dobro?

— Odnosi in dogovarjanje 
znotraj SOZD-1MP.

—- Izvoz, in uvoz ter stimula
cija izvoznikov.

— Kaj vse povzroča pomanj
kanje raznih osnovnih materia
lov v gospodarstvu.«

Ali boste sodelovali v razpravi 
na kongresu? Kakšno temo ste si 
izbrali?

»Trenutno še nisem pripravil 
nobenega gradiva za razpravo ria 
kongresu, čeprav bi bilo dobro, 
da bi sodeloval aktivno in sezna
nil kongres s problemi, s katerimi 
se srečuje SOZD-IMP.«

Kakšen napredek ste opazili 
od prejšnjega 8. kongresa ZKS 
do 9. kongresa, ki se naglo pri
bližuje?

»Napredek je sigurno, čeprav 
ne tolikšen, kot bi po sprejetih 
dokumentih 8. kongresa lahko 
bil. Ocenjujem, da so vzroki pri 
neuresničevanju zastavljenih ci
ljev v nezadostnem delu predv
sem članov ZK tudi v bazi.«

Se vaša osnovna organizacija 
dovolj konkretno loteva reševa
nja problemov ZK?

»Če povem besedo ali dve o 
delu naše OOZK, moram reči, 
da smo pokazali pri dosedanjem 
delu preveč pasivnosti in morda 
.premalo zavzetosti. Med sode
lavci bi uživali večji ugled predv
sem z delom in akcijami, ne pa s 
sestanki, ker včasih nimajo prave 
vsebine. Dosedanje delo naše 
organizacije je bilo res preveč 
pavšalno, zato tudi ni čutiti pra
vega dela komunistov, ki naj bi 
predstavljali avantgardo delav
skega razreda.«

Kaj pričakujete od zaključkov 
kongresa?

»Vsi kongresni dokumenti, ki 
bodo spfejeti na 9. kongresu, naj 
bi 'bili uresničeni v praksi. Da 
bodo omenjeni dokumenti v 
praksi zares zaživeli, smo odgo
vorni vsi komunisti vsak po svo
jih funkcijah — zadolžitvah, če
prav mislim, da bi morale biti na
loge sprejete na 9. kongresu, 
predvsem naloge vodilnih delav
cev, predvsem članov ZK, tako v 
bazi kot tudi na višjih odgovor
nejših političnih funkcijah v naši 
družbi.«

Kakšne so vaše želje in načrti 
— osebni in za delovno organiza
cijo ter sozd v celoti?

»Moj osebni načrt je, da v čim

krajšem možnem času dogradim 
hišo. Zavedam se, da je denarja 
bolj malo, da je zaslužek vsak 
mesec manj »vreden«, ker so 
cene pač zopet na pohodu. V ok
viru DO Klimat pa si želim, da bi 
uspeli pridobiti našim izdelkom 
takšno kvaliteto, kakršno so 
imeli pred leti. Res je tudi, da v 
tistih časih ni bila tako huda ko- 
njuktura na tržišču, kakršna je 
prisotna v tem času. In dalje, da 
bi se odnosi med TOZD in DO v 
SOZD IMP, kar zadeva delitve 
dela ter pridobitev dela v tujini 
hitreje in gospodarneje reševali 
in naj ne bi ogrožali socialne var
nosti precejšnjega števila zapo
slenih v SOZD IMP.«

MARIJA PRIMC

Proizvodno delo še brez 
prave veljave

»Če se bodo sprejeti sklepi na 
9. kongresu ZKS tako izpolnje
vali kot potekajo priprave, bo 
kongres obrodil sadove« pravi 
Štefan Janoš, delegat na 9. kon
gresu ZKS iz Panonije.

Štefan Janoš se je rodil 5. 2. 
1956 v Murski Soboti in izhaja iz 
kmečke družine iz Predanovec. 
Končal je poklicno šolo v Murski 
Soboti in se tako izučil za klju
čavničarja. Najprej se je zaposlil 
v delovni organizaciji Agroservis 
v Murski Soboti. Po enem letu je 
odšel na odsluženje vojaškega 
roka v Pulj, kjer je bil tudi spre 
jet v vrste komunistov. Po vrnitvi 
iz JLA se je zaposlil v DO »PA
NONIJA«.

Tov. Janoš je v DO »PANO
NIJA« poznan kot vesten in 
dober delavec. Aktivno deluje 
tudi v samoupravnih organih saj 
je član delavskega sveta. N a zad
nji programsko volilni konfe
renci OO ZK je bil izvoljen tudi 
za namestnika sekretarja. Ak
tivno se vključuje v društveno in 
samoupravno . dejavnost tudi v 
krajevni skupnosti. Bil je sekre
tar OO ZSMS, je član skupščine 
KS itd.

Člani OO ZK v DO »PANO
NIJA« so tovariša Janoša pred
lagali za možnega kandidata za 
člana občinske konference ZKS 
Murska Sobota. Občinsko partij
sko vodstvo pa je predlog spre
menilo in je predlagalo, naj bo 
tov. Jonaš delegat na 9. kongresu 
ZKS."Seveda so se člani OO s 
predlogom strinjali in ga tudi po
trdili. Za delegata na 9. kongres 
je bil izvoljen na občinski pro

gramsko volilni konferenci.
O delu komunistov v medkon- 

gresnem obdobju tov. Janoš 
pravi, da smo komunisti obrav
navali različne gospodarske in 
politične probleme vendar smo si 
premalo prizadevali, da bi ocene 
in sklepe v praksi do kraja izved
li. Premnogokrat smo le razprav
ljali in ugotavljali.

Mnogo tudi govorimo o vred
notenju proizvodnega dela, toda 
tudi tu ni vidnih sadov. Še vedno 
je proizvodno delo v očeh režij
skih delavcev manj vredno in 
mnogokrat tudi manj vrednote
no. Določila zakonov o združe
nem delu o nagrajevanju po re
zultatih dela bi morali čutiti v 
vseh sverah proizvodnega proce
sa. Prav tako že dalj časa ugo
tavljamo, da število režijskih 
delavcev na vseh nivojih narašča. 
Sprejemali smo ukrepe za 
zmanjšanje števila režijskih de
lavcev. Rezultatov teh prizade
vanj ni čutiti v praksi. Število re
žijskih delavcev se dalje pove
čuje in to od OZD do federacije. 
To vsekakor ne vpliva ugodno na 
stabilizacijska prizadevanja.

Za gradivo za 9. kongres ZKS 
pravi, da je preobsežno in za
htevno in zahteva mnogo časa, če 
ga hočeš dobro prebrati. Marsi
kateri komunist bi gradivo pre
bral, če bi bilo skromnejše, sedaj 
se pa ga loti samo z zelo dobro 
voljo.

Od kongresa pričakuje uspehe 
Je če se bodo sklepi sprejeti na 
kongresu tako izpolnjevali kot 
potekajo priprave na kongres.

, ANDREJ ZADRAVEC

■6,C'/.,, zupoioi ili redno^ oskrbo^ z repromateriali^

Sporazumevanje ni lahko, vendar 
so druge ponujene rešitve slabše

eriap1CS sc zel° mnogo govori, kako proizvajalci surovin in reproina- 
tahte°L-0<l SVO>ih kuPcev terjajo devize. Tudi IMP se srečuje s takimi 
t*0žnVki: Nasledni' članek bo prikazal probleme na tem področju in 
lovor!!'’ kako s' lahko pomagamo v situaciji, ko preprosto nimamo 

J deviz, da bi ugodili vsem zahtevani.

Lev?"0?1 tomašnjega časa za-
Zv0v.|<X vseb OZD povečanje 
Pevi? na konvertibilno tržišče. 
bDm zakon omogoča, da 
levi7PPO eS izvoza pridobivajo 
j (q .j30 sledečih dveh členih: 
ri f,g‘ C.en — odstopanje izvoza 
Dih sr!,c? iaiT10 prenos deviz

ne-
(-j. i -------pi vuua vi v

[Hoterip Stev .Za zagotovitev 
fišča ip Prexskrbe domačega tr-
k°nu j® možno po deviznem
Nem,'in z dohodkovnim povezo- 
IZva"žai ’ ^ZD, ki bi lahko 
like m 3 bl s tem povzročile ve- 
hem ,°tn.Je na domačem nabav- 
bačin n2lSjU’ da Pridejo na ta 

PonJ,° deviznih sredstev, 
to Dn no v tem letu povzroča 
kanh HZovanie zaradi pomanj- 

7 našem eVlz ve*‘ke probleme na 
:5 Poma'J“80slovanskern tržišču in 
:1 vPlivatnnje rePromateriala kar 
\1 ProizvJl ‘.na fizično zmanjšanje
I ?rUžbi devizne obveznosti 
* izvozmi,SO Precejšnje tako da
II H) % (tpp ”!-?stane sedaj samo

3 ^droČje'jrQ|a 'zvoza na konvertibilno 
3 Potnaniv za luštne potrebe in 
^Uje 1 anje deviz je precejš-

/traveoelr°ih»ov,n“ s'abostih teh dveh čle- 
tega ® no po 68. členu deviz- 

akona in obstoja tudi

mnenje, da bi centralistično re
ševanje in oskrbovanje s potreb
nimi deviznimi sredstvi domače 
bazične industrije bilo veliko 
boljše in učinkovitejše. Gotovo 
je, da samoupravno dogovarja
nje in dohodkovno povezovanje 
povzroča počasnejše reševanje in 
včasih se pojavijo tudi negativne 
tendence in pojavi, toda zavedati 
se moramo, da bi odstopanje od 
tega načina pomenilo tudi odsto
panje od samoupravljanja.

Tudi vse IMP-jeve DO irf*' 
TOZD-i se srečujejo z zahte
vami za združevanje deviznih 
sredstev skoraj pri vseh repro- 
materialih. Zbrane zahteve proi- 
zvajalcev.znašajo za ves IMP za 
leto 1982 10 mio. $. Po planira
nem ostanku deviznih sredstev, 
ki jih pridobimo z izvozno dejav
nostjo in del porabimo za uvoz, 
bomo lahko pokrivali te zahteve 
povprečnp samo 20%.

S to ugotovitvijo pa so postav
ljeni vsi TOZD-i IMP-ja v letu 
1982 pred izredno težko situaci
jo, kako preskrbeti repromate- 
rial za nemoteno proizvodnjo in s 
tem zagotoviti planirani priho
dek in dohodek. Vsekakor je po
trebno za to podrobno proučiti 
vse te zahteve in poskušati pov
sod, kjer je mogoče, nastopati

skupaj, kajti le na ta način je mo
goče včasih nerealne zahteve 
proizvajalcev znižati na realno 
osnovo.

Kot primer je lahko zahtevek 
Elektrokovine, ki je zahtevala 
30 % participacijo deviznih sred
stev, 1.800.000 $ za planirane 
dobave v letu 1982. Elektromo
torje od Elektrokovine nabavlja 
5 IMP-jevih TOZD-ov v vred
nosti 130 mio DIN. S skupnim 
dogovarjanjem smo dosegli, da 
bo Elektrokovina dobavila v le
tošnjem letu elektromotorje 
IMP TOZD-om z devizno ude
ležbo 250.000 $.

Drugi način, da se zmanjšajo 
zahteve za devizno participacijo 
pa je mogoč, da TOZD-i nabav
ljajo repromaterial pri tistih tr
govinskih organizacijah, ki ne 
zahtevajo deviznih sredstev, ker 
so s svojim sovlaganjem ali dru
gačnimi načini povezovanja s 
proizvajalci repromateriala pri
dobili možnost, da svojim kup
cem prodajajo repromaterial 
brez devizne participacije.

Prav govoto moramo v IMP-ju 
problematiko nabave gledati 
kompleksno in jo reševati pri do
govarjanju z uključevanjem 
prodaje in drugih možnosti sode- 
lave s proizvajalci nam potrebnih 
repromaterialov. Za zmanjšanje 
konvertibilnega uvoza in s tem 
večjega ostanka deviznih sred
stev je mogoče angažirati naš 
uvozni oddelek pri TOZD Inže
niring, da IMP-jev pozitiven

saldo pri izvozu na klirinško po
dročje čim bolj zmanjšamo z na
šimi nakupi repromateriala ali 
strojne opreme. Že sedaj je po
trebe n o začeti zbirati možnosti 
ponudbe in naše potrebe za leto 
1983, da izkoristimo to možnost 
in zmanjšamo uvoz s konverti
bilnega področja in uravnote
žimo zunanjetrgovinski promet 
na kliringu.

Koordinacija nabave:
IGNAC ZAVRŠNIK

Sporazumi so, dohodkovnih 
odnosov še ni

To poročilo lahko dopolnimo 
še s podatki iz nekaterih delovnih 
organizacij, ki bodo probleme 
morda poiskali v še jasnejši luči.

Panonija je med tistimi, ki 
imajo najhujše težave z repro- 
materiali. Najbolj jim manjka 
dekapiranih pločevin, bakrenih 
pločevin, klinastih jermenov, 
barv, kositra, gum in ploščatih 
jekel. Ker niso imeli dovolj ma
teriala, so morali večkrat preki
niti proizvodnjo, Panonijini de
lavci pa so bili do sredine marca 
že 3.920 urna prisilnem dopustu. 
Posledica je, da ne morejo dose
gati plana, pač pa za njim zaosta
jajo za 17 odstotkov.

Toda ne samo, da so dobave 
neredne, pač pa proizvajalci ter
jajo tudi dinarska in še bolj de
vizna sovlaganja. Panonija je 
podpisala samoupravna spora
zuma o skupnem vlaganju z žele
zarno Smederevo in valjarno Se-

vojno. Zahtev po devizah pa je še 
več, saj jih zahtevajo vsi proizva
jalci najbolj problematičnih su
rovin.

Do sredine marca je Panonija 
že odstopila svojim dobaviteljem
300.000 dolarjev in sicer: žele
zarni Jesenice, valjarni bakra Se- 
vojno, Colorju Medvode, DMB 
Beograd, Tomosu Koper, Uni- 
sovi Valjarni HVT Banja Luka, 
nekaj pa so porabili tudi za in
terna naročila.

Vendar to še ni vse. Za prvo 
polletje zahtevajo dobavitelji od 
Panonije še 787.200 dolarjev. 
Poleg nekaterih že naštetih so tu 
še železarna Štore, Agis Ptuj in 
Balkan Suva Reka.

C e k temu prištejemo še
600.000 dolarjev, ki jih dobavi
telji terjajo v drugem polletju, 
vidimo, da bi Panonija morala 
letos zbrati kar 1,687.200 dolar
jev. Sama deviz nima, zato jih 
mora kupovati od drugih, pri 
čemer plačuje 40 do 80-odstotne 
razlike v tečajni vrednosti. Pa ne 
le, da drago kupujejo devize, pač 
pa se tudi materiali dražijo in so 
že do sredine marca presegli 
cene, s katerimi je Panonija ra
čunala v svojem planu. Na drugi 
strani pa je 95 odstotkov Panoni- 
jinih izdelkov pod zvezno in re
publiško kontrolo cen in jih ne 
morejo podražiti. Se pravi, da 
jim na koncu prvega kvartala 
grozijo zelo mršavi poslovni re
zultati.

TI O Idrija ima podobne teža
ve. Njim manjka predvsem po
cinkane pločevine, dekapirane 
črne pločevine, hladno valjanih 
trakov ter isocianata. Pomagajo 
si na več načinov: Nekaj ploče
vine skušajo uvoziti, z nekate
rimi domačimi proizvajalci pa so 
sklenili sporazume o odstopu

deviz. Ob tem pa ugotavljajo, da 
so nekateri domači materiali — 
predvsem črna pločevina, pocin
kana pločevina in izdelki barvnih 
kovin — kar za 50 do 200 od
stotkov dražji, kot so cene na 
tujih tržiščih.

Pri nekaterih izvoznih poslih 
pa se Tl O dogovarja s kupci za 
začasni uvoz nekaterih najbolj 
ključnih materialov. Tako TI O 
izvaža samo delo. Gledano s šir
šega vidika je to škoda, saj bi dr
žava dobila več deviz, če bi bili 
izdelki iz domačega materiala — 
toda kaj, ko materiala doma ni.

Z repromaterialom ima težave 
celo naš Projektivni biro. Doba
vitelji pa so stisko s transparent 
papirjem že izkoristili in uvedli 
vezano trgovino po načelu, damo 
vam transparent, če kupite še 
druge vrste papirja.

Brez dvoma so proizvajalci su
rovin in repromaterialov v tež
kem položaju, saj morajo sami 
tudi marsikaj uvažati, za kar po
trebujejo devize. Tudi za nas ne 
bi bilo dobro, če bi zdaj proizva
jalci repromateriala izvažali, 
naša proizvodnja pa bi bila brez 
njega. Zato tudi iščemo možnosti 
združevanja deviz s proizvajalci 
surovin in repromaterialov.

Nemogoče pa je pristati na 
prevelike zahteve in izsiljevanje. 
Značilno je, kar so napisali v Pa
noniji, da so sicer podpisali sa
moupravne sporazume, vendar o 
pravih dohodkovnih odnosih še 
ne morejo govoriti. Toda čeprav 
je očitno, da samoupravna pot 
pri oskrbi s surovinami in repro- 
materiali ni ravno z rožicami po
suta, se tisti, ki delajo na tem po
dročju, strinjajo, da je še vedno 
boljša in bolj perspektivna od 
katere koli drugačne poti.

LOJZE JAVORNIK
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• Nadaljevanje s 1. strani.

I. RAZPOREJANJE CELOTNEGA PRIHODKA 
V LETU 1981

TABELA št. 2: Razporejanje celotnega prihodka

V 103 
dinarjev

Indeks Indeks na 
na plan realizacijo 

(81 = 100)(1981 = 100)

L Celotni prihodek 9.235.095 105 124
2. Porabljena sredstva 5.708.214 108 128

2.1. Surovine, repromaterial,
energija 4.164.033 102 129

2.2. Proizvodne storitve 762.476 114 110
2.3. Invest. in tekoče

vzdrževanje 102.336 100 ' 152
2.4. Povračila delavcem 161.910 101 117
2.5. Amortizacija —

predpisana 140.538 109 134
3. Dohodek 3.526.881 100 121
4. Obveznosti za skupno

in splošno porabo 457.100 91 130
5. Pogodbene obveznosti 191.691 133 195
6. Delovne skupnosti 305.564 100 123
7. Amortizacija —

pospešena 146.671 92 95
8. Osebni dohodki 1.455.919 100 118
9. Skupna poraba 254.708 108 98

10. Del za poslovni sklad 624.885 97 126
1L Del za rezervni sklad 87.804 137 122

IMP je (kot vidimo v drugi koloni) presegel načrtovane količine v 
vseh kategorijah delitve razen pri obveznostih za splošno in skupno 
porabo ter pri pospešeni amortizaciji in bruto poslovnem skladu.

Treba je reči, da je v letu 1981 prišlo do nekaterih sprememb v deli
tvi celotnega prihodka — nagrade štipendistom, prehrana delavcev v 
materialni proizvodnji, spremembe v obračunu davka in nekaterih 
prispevkov. To megli natančno primerjavo z letom 1980, ki nam sicer 
kaže naslednje značilnosti:
• Ekonomičnost je padla, predvsem zaradi cenovnih Škarij. V 

delu TOZD pa so zaradi zmanjšanja proizvodnje in slabe oskrbe z re- 
promateriali porasli indirektni stroški, ki vplivajo na to, da porabljena 
sredstva realno niso toliko padla kot celotni prihodek.

© V razporeditvi dohodka so hitreje rasle obveznosti do družbene 
skupnosti, posebej pogodbene obveznosti, počasneje pa bruto osebni 
dohodki, pospešena amortizacija in del za skupno porabo. Res je, da 
je k nižjemu indeksu pri osebnih dohodkih pripomogla sprememba v 
obračunavanju prispevka za zdravstvo, ki gre po novem iz dohodka, k 
zmanjšanem indeksu pri skupni porabi pa prenos dela izdatkov za 
prehrano med materialne stroške.
• Izdvajanje za poslovni in rezervni sklad so hitreje rasla kot do

hodek, čeprav še daleč ne tako kot v letu 1980. Pri pospešeni amorti
zaciji smo zaostali za planom, predvsem zaradi ukinitve pospešenega 
amortiziranja v delu temeljnih organizacij, ki so poslovale na robu 
rentabilnosti.
• Kot uspeh v težkih gospodarskih razmerah lahko štejemo dej

stvo, da v SOZD IMP v letu 1981 nismo imeli temeljnih organizacij z 
izgubo, čeprav so se nekatere izmed njih vse leto otepale s hudimi te
žavami.

II. OSEBNI DOHODKI

Čeprav so povprečni mesečni dohodki na zaposlenega rasli hitreje 
kot dohodek, je IMP tudi v letu 1981 zaostal za rastjo slovenskega 
povprečnega osebnega dohodka in sicer za 3,4 odstotka.

TABELA št. 3: Analiza izplačanih osebnih dohodkov

1980 1981
Indeks

1980=100

Osebni dohodki — bruto 1,341.616 1,586.514 118,3
Prispevki in davki iz OD 424.080 432.752 102,0
Čisti osebni dohodki 917.536 1,153.762 125,7
Povprečni mesečni neto OD 
na zaposlenega 9.591 12.239 127,6
Povprečni mesečni neto OD 
na zaposlenega v slovenskem 
gospodarstvu 8.516 11.153 131,0
Indeks cen življenjskih potrebščin — — 142,6

III. OBLIKOVANJE LASTNIH SREDSTEV 
ZA NALOŽBE

TABELA št. 4: Analiza reprodukcijskih sredstev (v 103 din);

1980 1981 Indeks

Amortizacija — predpisana 104.816 140.5r38 134
Amortizacija — pospešena 158.215 148.124 94
Del čistega dohodka 
za poslovni sklad 317.147 465.154 147
Del čistega dohodka za rezervni 
sklad — neto 29.998 32.502 108
Skupaj sredstva ža reprodukcijo 610.176 786.318 129

Akumulativnost (% v CP) 6,9 7,0 • 101
Rentabilnost (%) 10,5 10,8 101
Reproduktivna sposobnost 18,5 16,8 91

neto naložbe povečale za 42 %, sredstva za reprodukcijo pa le za 
29 %. Vzrok za močan porast neto akumulacije je predvsem v relativ
nem znižanju obveznega združevanja iz poslovnega sklada za potrebe 
gospodarske infrastrukture.

IV. ZUNANJETRGOVINSKA MENJAVA

V 1. 1981 je IMP napravil velik korak k povečanju izvoza. Svoj 
lastni izvozni plan smo presegli za 13 %, delež izvoza v celotnem pri
hodku pa je skupaj z izvoznimi stimulacijami presegel 11 %. V letu 
1981 smo si predvsem z investicijskimi deli v tujini ustvarili ugodno 
izhodišče za še večjo izvozno ekspanzijo v I. 1982. Ker smo o izvozno 
uvoznih gibanjih poročali že v prejšnji številki GLASNIKA, tokrat le 
nekaj najpomembnejših zbirnih podatkov.

TABELA št. 5: Rezultati zunanjetrgovinskega poslovanja

1980 1981 Indeks

Izvoz: *
— bruto 499.869 1.122.506 225
— blagovni 286.769 725.106 253
— storitve 213.100 397.400 186
% izvoza v realizacijo — bruto 6,87 12,09 174
Izvoz neto — plačani 371.900 827.947 223
Uvoz »123.763 187.612 152
Saldo neto 248.137 640.339 258

V. ZAPOSLENOST

Bolj zaskrbljujoč je že drugo leto padajoči realni osebni dohodek 
delavcem IMP, saj je v zadnjih dveh letih skupaj padel za 32 odstot
kov, samo v letu 1981 pa za 15. Padajoča življenjska raven zmanjšuje 
motiviranost za delo na delovnem mestu in spodbuja delavce za iska
nje dodatnih zaposlitev zunaj rednega dela. To pa negativno vpliva na 
ustvarjalnost, delovno disciplino, organizacijo dela in gospodarske re
zultate v celoti.

V 1. 1981 je bilo v IMP zaposlenih povprečno 8.197 delavcev, kar 
pomeni za 1 % več kot leto poprej še za 4 % manj kot smo planirali. 
7864 delavcev je bilo zaposlenih v domovini, 333 pa v tujini. Po stanju 
31. 12. 1981 pa je bilo v IMP zaposlenih 8.337, od tega 505 v tujini in 
7.832 v domovini.

Vidimo torej, da je na račun širitve del v tujini, število delavcev 
doma zmanjšuje, deloma pa je temu tudi vzrok padec konjukture in s 
tem manjšanje fizičnega obsega proizvodnje in zaposlenosti. Že drugo 
leto zapored opažamo tudi manjšo fluktuacijo delavcev saj je ta v 1. 
1981 na strani vstopov zmanjšala za 5 % pri izstopih pa kar za 15 %.

Tudi v letu 1981 z novim zaposlovanjem nismo uspeli bistveno 
izboljšati kvalifikacijske strukture zaposlenih, primanjkuje nam 
predvsem strokovnjakov za delo na razvoju in raziskavah, sposobnih 
organizatorjev poslovnega procesa na vseh ravneh, izpostavil pa se je 
tudi predvsem nezasedenosti nekaterih najodgovornejših mest v 
SOZD DO in TOZD.

TABELA št. 6: Zaposlenost 1981

'SFRJ Tujina SKUPAJ

1979 7.735 124 140 70 7.875 122
1980 8.001 103 123 88 8.124 103
1981 7.864 98 333 271 8.197 101

Z zmanjševanjem proizvodnje in zaposlenosti in s preusmerjanjem 
delavcev v tujino se je vi. 1981 povečal delež režije, tako v zaposleno
sti in delovnih urah kot v stroških na enoto proizvodnje. Mnogo večjo 
pozornost bo v prihodnje treba posvetiti izboljševanju strukture režij
skih služb v smeri povečanja kreativnosti in zlasti povečati učinkovi
tost teh služb.

VI. NALOŽBE

Naložbe so v letu 1981 že tretje leto zaporedoma rasle hitrej&od ce-
lotnega prihodka in to za 19 % hitreje.

TABELA št. 7: Naložbe
•

• • Osnovne — 
bruto

Osnovne — 
neto Obratne

1980
1981
Prirast naložb
Indeks(1980 = 100)

2.275.194
3.182.716

907.522
140

1.107.181
1.496.360

389.179
135

2.185.159
3.182.716

997.577
146

VII. IZPOLNJEVANJE PLANOV IN KAZALCEV 
USPEŠNOSTI PO TOZD

Iz analize formiranja sredstev za razširjeno reprodukcijo je razvid
no, da je poslovna uspešnost ostala približno na ravni 1. 1980, če jo 
merimo s kazalci akumulati vnosti in rentabilnosti, da pa je zaradi nižje 
rasti amortizacije reprodukcijska sposobnost slabša, saj so se celotne

TABELA št. 8: Izpolnjevanje planov po TOZD

Plan 1981 <

Fakturirana
TOZD real. Dohodek

Akumul.
neto

Osebni
dohodki Zaposl

Tudi v letu 1981 smo zaključili dve pomembni investiciji, eno, To
varno elektronaprav Ljubljana še iz prejšnjega srednjeročnega ob
dobja, drugo Tovarno armatur v Ivančni gorici pa že v okviru tega 
srednjeročnega načrta, tretja, Tovarna tehničnih aparatov in kon
strukcij pa je pred koncem. ■

V okviru naložb v obratna sredstva so najbolj porasle zaloge re- 
promateriala (cene) in terjatve (slabšanje finančne discipline).

Zaradi slabših gospodarskih rezultatov IMP-ja kot celote (glede na 
inflacijo) se je likvidnost poslabšala, ni pa še postala kritična. Tu je ve
liko vlogo odigrala Interna banka, izkoriščali pa smo tudi v mnogo 
večji meri kredite za pripravo izvoza in za izvoz sam, odprodali pa smo 
tudi devizna sredstva.

OV 110 104 99 103
KM 106 128 246 103
MK 94 66 10 83 .
MM 93 107 121 103
IB 89 98 81 95
BLISK 88 74 23 89
EKO 95 93 96 90
EM 132 121 234 112
DVG 90 87 71 99
TEN 96 95 104 95
ISO 112 87 67 96
KLIMAT 102 123 161 104

TIO 96 64 negativna 94
PAN 89 108 115 100
TRATA 72 75 negativna 95
ITAK 108 98 90 91
SKIP 103 118 117 112
IPKO 88 56 14 89
LSNL 109 112 127 109
HVA 105 93 43 112
LBK 113 129 151 110
VIPO 116 123 88 122
IP 98 97 92 95-
MP 104 103 88 106
INŽ 126 129 40 126
PB 90 100 106 103
ZAST 105 114 126 98
ALCH 102 99 104 202
IC 107 103 -r" 104

IMP 100 100 95 100

O,
Po
pr
na

„ n0

J*

i
1 
Ji 

io:
9!

m|

hF2 hc
S; mi 

1» in
* Iji

nil
go
■V;
ml
in
re:
Pc
di,

be

KV,
Klima montaža na področju montažne proizvodnje, na področju j11' zn 
dustrijske proizvodnje VIPO in LBK ter Inženirski biroji na področj* tu 
poslovno-tehničnih storitev. Tej skupini tozdov se približujejo tu" to 
LSNL, Elektromontaža in Klirriat. v'il

ITAK, SKIP in ALCHROM so tozdi z visoko ravnijo uspešnos*1 r=
ki pa je v 1. 1981 stagnirala ali padla. ISO in PANONIJA pa se
TOZD-a, ki sta svojo uspešnost relativno najbolj izboljšala.

VIII. OCENA POGOJEV GOSPOD ARJENJA 
IN NALOGE V LETU 1982

i .
V I. 1982 pričakujemo nadaljevanje politike gospodarske štabih23 

cije, nadaljnje realno zmanjšanje deleža investicij v družbenem pr°' !r
zvodu, radikalno povečanje izvoza ob zmerni rasti uvoza, pa tu<j. P'id' tti 

tc
konec upadanja realnih osebnih dohodkov delavcev, čeprav se ti tu' 
realno dvigali ne bodo. p

Pomembno je, da smo si s sklenitvijo večjih investicijskih poslov' i 
tujini zagotovili uresničevanje naše politike na enem izmed vitali” k 
področij gospodarstva, posebej še, ker se situacija na domačem tr)1 'J1 
ne bo bistveno izboljšala. Pri posameznih proizvodnih programih h k< 
še slabše. j ( n'

Ne sme pa investicijska dejavnost v tujini in izvoz storitev biti edi”: ’ !
oblika prodiranja v izvoz. Vsaka delovna organizacija mora poskrbe11 ^ 
da v srednjeročnem planu določene obveznosti na zunanjetrgovi11 k 
skem področju tudi izpolni. Zato pa so potrebne oblike skupnega 3
stopanja na tujih trgih. S tem v zvezi bo potrebno s kreativnimi ljudi3 
okrepiti izvozne službe in sploh poskrbeti za realizacijo sodobnejše) 
prodajnega koncepta skozi organizacijo skupnega pomena za blJ 
govni promet.

V letu 1982 bo potrebno pristopiti k spremembam v lanskem lf 
sprejetih srednjeročnih planskih dokumentov in jih prilagoditi ote2< 
nim okoliščinam. Predvsem bo treba s pomočjo kriterijev investiral’)1 
preveriti investicije, ustvariti strategijo izvoza za posamezne pr°’ 
zvodne programe in preveriti rast posameznih oblik porabe, ki iz'1 
rajo iz neredno ocenjenega dohodka. Preveriti bo treba tudi polit'1'1 
zaposlovanja in osebnih dohodkov.

Se vedno pa velja, da tudi rebalansiranih planov zaradi težjih potf 
jev gospodarjenja ne bomo mogli dosegati z dosedanjo kvaliteto f 
spodarjenja. Večji poudarek bomo v prihajajočem obdobju dali \°\ v. 
miranju dolgoročne programske razvojne usmeritve IMP, vlaganj11 ^ 
razvoj in raziskave, učinkoviti programski specializaciji in poslovf j, 
organizaciji in tudi izboljšavam v sistemu samoupravnih družbe11' z 
ekonomskih odnosov med delavci IMP. r

Od 29 temeljnih organizacij 14 ni izpolnilo plana celotnega prihod
ka, 14 plana dohodka, 16 plana akumulacije, 13 plana osebnih do
hodkov in kar 25 plana zaposlenosti.

V celoti je IMP dosegel plane celotnega prihodka, dohodka in 
osebnih dohodkov, za 5 % je zaostal za planom neto akumulacije, za 
4% pa za planom zaposlenosti.

Če merimo uspešnost poslovanja po izpolnjevanju samoupravnih 
planov, stopnji rasti dohodka, osebnih dohodkov in akumulacije kot 
tudi po absolutnih vrednostih kazalcev uspešnosti lahko ugotovimo 
nedvoumno slabe poslovne rezultate v temeljnih organizacijah Mon
taža Koper, Blisk Murska Sobota, Dvigalo Ljubljana, TIO Idrija, 
TRATA Ljubljana in IPKO Podpeč. Ti so ustvarili le minimalno 
(manj kot 1 %) oz. negativno stopnjo akumulativnosti kar pomeni, da 
so realno poslovali v pogojih zožene'reprodukcije. To zahteva po
novno poglobljeno analizo vzrokov slabih rezultatov, da bi s program
skimi, organizacijskimi oz. kadrovskimi spremembami v 1. 1982 po
novno omogočili vzpon teh TOZD. Veliko vlogo ima pri tem tudi soli
darnost ostalih temeljnih organizacij ter pomoč strokovnih služb v 
DO in SOZD.

Izstopajoče rezultate glede na raven poslovne uspešnosti in njeno 
rast so v 1. 1982 dosegli ponovno Montaža Maribor, Zastopstva in

Decembra se je začela proizvodnja v novi tovarni armatur 
v Ivančni gorici
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^kooperantskih, pogodbenih in honorarnih delih

Vsem kooperacijam se ne 
moremo odreči, nekaterim 

bi se pa lahko
Odločitev, da bi bilo prav v Glasniku prikazati podatke o honorarnem 
Pogodbenem in kooperantskem delu sploh ni bila naključna. Gre za 
Pfobleme, o katerih se precej govori tako v družbi nasploh kot tudi pri 
nas. v IMP.

Najprej o pogodbenem in ho- 
g, "farnem delu. Skoraj vsak dan 
d ,atlko beremo, kako sindikati,
i ^vršni sveti, družbeni pravobra-

n,lci zahtevajo zmanjševanje po
lj godbenega in honorarnega dela. 
gi Zr°ka sta dva: na eni strani 
gi ailadi vse težje dobi jo zaposlitev 

lil 'n -i®.zato razumljivo, da je inte- 
gi res širše družbe, naj se dela, ki so 

jOl P?trebna in koristna, zaupa mla- 
lrn- ne pa, da jih opravljajo 

(ji "Pokojenci ali že zaposleni za 
ji onorarje. Na drugi strani se 

10 f"n°gim zdi, da je pri honorarnih 
g jn Pogodbenih delih precej go- 

Ju‘ij ali vsaj zapravljanja druž- 
be"ega denarja. , '

. ,fakaj govorimo o kooperaci- 
y > Pa tudi ni težko uganiti, 

jn' etP°’da mnogim našim tozdom 
ul Zrnanjkuje dela. Prav tako pa 
J fudi vemo, da imajo ravno ti 

?zdi, in seveda tudi drugi, šte- 
s(j llnekooperante, ki jim oddajajo 
5ti saz.na dela. Ko nam manjka dela,
1 v6 c'°vek seveda vpraša, zakaj ne 

'Opravil, ki jih naročamo koo
perantom, raje opravili sami, ali 

Saj poiskali možne kooperante 
; okviru IMP.
i r P tem so govorili tudi naši di- 
j ,ektorji na strokovnem kolegiju 

iZj Ze avgusta lani in sklenili, da je 
r°!| reba čim več kooperantskih del 
:Ut Pf|Peljati nazaj v naše tozde in 
:U1 |lldi .iskati možnosti, da bi IMP 

. p°zdi kooperirali med seboj.
,V tvaV bcx smo menili v U redni - 
liti kem odboru, če zdaj, ko je od
Tt ?menjenega dogovora na stro- 
" kolegiju preteklo že

■ ekaj vode, pogledamo, kaj se je 
|iH; Pr''kooperacijah spremenilo.

Ze ob zastavljanju vprašanj pa 
d" narh je bilo jasno, da zadeve niso 
itf ako preproste, kot se zdi na prvi 
i<t P°gjed. Visoko organizirana in- 
ef- austrijska proizvodnja terja spe- 
,1«! ^alizacijo, kar pomeni tudi vse 

Jjc. sodelovanja specializiranih 
let' °ižVajalcev — to pa je tudi 
'l\ (''operacija. Vse proizvodne 
H V?racije tudi niso enake. So 
rCfl reja- ki jih lahko kooperant na- 

Vs- ! b'treje in ceneje, kot če bi v 
s.akl tovarni kupovali potrebne 

oje, izdelovali orodja in po- 
no. Skratka zdelo se nam je, 

lik'11 dovolj samo preverjati, ko- 
o denarja izdamo za koopera- 

,1®- pač pa tudi pogledati, 
j® *na so ta dela, ki jih odda- 
Zil 0 drugim. In predvsem nas je 
ravlma* odnos tozdov do koope- ^ 

'k Ali na tem področju vlada

stihija, ali imajo jasno politiko, 
kaj je bolj smotrno? So njihovi 
samoupravni organi sploh raz
pravljali o kooperacijah? Ali so
dijo, da bi v sedanjih pogojih ka
zalo obseg kooperacij zmanjšati, 
ali se jim zdi, da ni potrebno nič 
spreminjati (in če se jim zdi tako 
— zakaj)?

Tako smo sestavili vprašalnik 
in ga 19. januarja poslali v vse 
tozde, s prošnjo, naj nam odgo
vorijo do 20. marca. Res je, na
bralo se je kar precej vprašanj, 
toda mislili smo, da bo časa za 
premislek dovolj, pa tudi da 
bodo mnogi podatki zbrani ob 
zaključnih računih in ne bo treba 
preveč dodatnega seštevanja, da 
bi ugodili željam uredniškega 
odbora.

Kaže pa, da časa le ni bilo do
volj, kajti dobili smo bolj malo 
odgovorov. Tistim, ki so odgovo
rili, gre vsa pohvala, saj odgovori 
kažejo, da so se nad vprašanji 
zamislili in so nam dali marsika
tero zanimivo in pomembno 
misel. Vse podatke, ki smo jih 
dobili', smo vpisali v tabelo, ki 
omogoča primerjavo, iz nje pa je 
tudi razvidno, kateri tozdi in de
lovne skupnosti še dolgujejo od
govore na-zastavljene vprašanja. 
V naslednjih številkah IMP Gla
snika bomo o tej temi še pisali.

Zdaj pa še nekaj ugotovitev 
in podatkov iz komentarjev, ki 
dopolnjujejo gole številke in še 
osvetljujejo problematiko koo
peracij in honorarnega dela v po
sameznih tozdih in delovnih 
skupnostih.

Pogovor o Klimatu — s samo
stojnim referentom za koopera
cijo Radom Usenikom in pred
sednikom komisije za koopera
cijo Antonom Jamnikom — me 
je prepričal, da je tema o koope
racijah še kako aktualna.

Klimat ni najbolje založen z 
delom, zato ni čudno, da name
ravajo obseg kooperacij močno 
skrčiti — kar za tri četrtine. 
Zakaj je tako, ni težko ugotoviti, 
saj je obseg kooperacij v tej de
lovni organizaciji zares velik. 
Lani je Klimat potrošil za koope
racije dobrih 159 milijonov di
narjev. Za primerjavo: januarja 
letos je njegova fakturirana rea
lizacija dosegla nekaj pod 18,7 
milijona dinarjev.

Skratka, v Klimatu so o koo
peracijah večkrat razpravljali, 
tudi o pobudi strokovnega kole

gija, in sklenili, da bodo njegov 
obseg zmanjševali.

» Dolgo je trajalo, da smo prišli 
do tega, vendar ne po krivdi ko
misije za kooperacije«, pravi 
Anton Jamnik. »V tej komisiji 
sem bil kot član že v prejšnjem 
mandatu in lahko rečem, da smo 
vedno želeli čim več narediti 
doma. Toda pogosto je bila poli
tika vodstva, da bi čimveč del 
oddajali.«

Seveda pri tem ne smemo po
zabiti, da so bili časi do predlan
skim drugačni. Naročil je bilo čez- 
glavo, kupci pa so se razburjali 
zaradi dolgih rokov in zamud, 
torej je bilo mnogokrat nujno 
iskati pomoč tudi v kooperaci
jah. Zdaj pa so časi spet drugač
ni, pravi Anton Jamnik in ko pre
računavaš, ali se ti kooperacija 
splača, moraš upoštevati več šte
vilk. Pri tistih dtlih, kjer je cena 
komada nižja od tvoje proi
zvodne cene, moraš prišteti še to, 
koliko te stane delavec za stro
jem, ki je brez dela — seveda, če 
je možno, da bi ga zaposlil z na
ročilom, ki je šlo prej kooperan
tu.

Skratka, novi časi so stare izra
čune postavili na glavo. Kar pre
cej zasebnikov bodo črtali iz spi
ska kooperantov. (Vrednost 
kooperantskih del, ki so jih lani 
zanje opravili zasebniki, je bila 
101,630.000 dinarjev). Bodo pa 
skrčili tudi obseg kooperacij z 
družbenim sektorjem tako zunaj 
IMP (vrednost lani: 12,9 mili
jona dinarjev), kot z drugimi 
tozdi IMP. Med slednjimi bo 
najbolj na udaru Panonija.

Po drugi strani pa bodo Livar
jevemu tozdu HVA prenesli ne
katera kooperantska dela, ki so 
jih zdaj naročili pri drugih. V 
bližnjem obdobju bodo doseda
nji kooperanti še naprej oprav
ljali ista dela, le da s posredova
njem tozda HVA, v perspektivi 
pa jih bo prevzel Livar v svoje 
roke. ,

Skratka, Klimat načrtuje zares 
korenit zasuk pri kooperacijah.

Povsem drugačna pa je slika v 
Panoniji. Vodja komercialnega 
sektorja Janko Sever je napisal, 
da pri njih o kooperacijah niso 
razpraljali, ker od kooperantov 
naročajo le tiste izdelke in dela, 
ki jih delovna organizacija Pano
nija sama ni sposobna izvesti. 
Torej ni bilo nobenega razloga 
za razpravo, katera dela bi lahko 
kooperantom vzeli. So pa reagi
rali na avgustovski sklep stro
kovnega kolegija in poslali pre

gled vseh del, ki jih naročajo pri 
kooperantih zunaj IMP.

S tem se je zadeva končala. V 
Panonijo ni prišla iz drugih IMP 
tozdov nobena ponudba, da bi 
kdo lahko delal to, kar Panonci 
zdaj naročajo pri kooperantih.

Obseg Panonijinih kooperacij 
v letu 1981 je bil naslednji: za 
26,9 mili jona dinarjev so naredili 
drugi tozdi in delovne organiza
cije IMP (Blisk, Livar, Klima 
Celje, ISO, Klimat in TIO), za 
27,76 milijona dinarjev drugi 
kooperanti v družbenem sek
torju (DMB Beograd, BMA 
Beograd, Rapid Virovitica, Go
renje Muta, Agis Ptuj, Vulkani- 
zacija Celje, TAM Boris Kidrič, 
Prekmurka Murska Sobota, 
Obrt — oprema Ljubljana, Elek- 
t rov od Ljubljana in Gorica Dugo 
Selo), za 5,9 milijona pa zaseb
niki.

Nasploh menijo v Panoniji, da 
so najslabši kooperanti ravno 
IMP tozdi — kar se cen in rokov 
tiče. Enakega mnenja so tudi v 
Klimatu, kjer pravijo, da tudi 
Panonija ni dovolj prožna pri 
rokih in količinah, podobne pa so 
njihove izkušnje z drugimi koo
peranti v družbenem sektorju, na 
primer s Feralitom. »Če greš k 
zasebniku, se zna prilagoditi tvo
jim željam,« pravi Rado Usenik. 
»V delovni organizaciji pa je to 
težje.«

Zbral: LOJZE JAVORNIK

Marsikaj je odvisno 
od nas samih

Hudo bi nam moralo biti, ko slišimo, da v minulem letu nismo 
ravno uspešno gospodarili. Toda, dokler dobivamo toliko, kot nam 
po odločbi pripada, nas je večina zadovoljna. Ne ustrašimo se sla
bih številk v poslovnem poročilu, te zadeve prepuščamo drugim. 
Le komu...?

Med mizami v delavnici smo samoupravljale! našli svoj prostor, 
da bi poslušali poročilo o zaključnem računu nekdanjega tozda, ki 
ga imamo že v dveh delih, vendar smo se še enkrat pomešali, da bi 
zvedeli, kako smo gospodarili v letu 1981. To izražajo številke, ki 
gredo v ušesa, prav tako hitro pa tudi ven. Tistemu, ki je pozoren, 
pa se tu in tam le kaj vtisne v glavo, in vidi, da nekaj ni bilo prav. Za 
tisto, ker je bilo dobrega, se tako samo po sebi razume, da je mo
ralo biti dobro, misli optimist, realist pa skrbno zbira slabo in 
dobro.

Res z letom 1981 se ne moremo pohvaliti. Zaposlovanje pod 
planom, osebni dohodki tudi, izvrševanje letnega načrta le malo 
več kot tri četrtine, za amortizacijo pa le toliko, da nismo napisali 
čiste ničle. Morda je tak rezultat res zakrivilo tisto, kar je nekdo 
ugotovil: črpalke in avtomatika nikjer v Evropi niso skupaj. No, pa 
smo jih tudi mi razdelili pod eno streho...

Ko ob koncu leta pregledujemo bilanco svojega poslovanja, smo 
nekoliko preveč zazrti nazaj, ker je pač lažje ugotavljati, kaj smo 
doživljali pri delu in izven njega. In ko poslušamo številke iz poro
čila, se mnogim očitno zdi, da je tako pač moralo biti — torej slabo, 
nezadovoljivo — in zato tudi ni vredno kaj posebej razpravljati. 
»Bilo pa prošlo.«

Toda v resnici ni tako.
Ko razpravljamo o lanskem gospodarjenju, moramo obenem 

imeti pogled uprt naprej. Do vsake slabosti moramo zavzeti stališ
če, ki naj sloni na želji, da se negativno ne bo nadaljevalo. V veliki 
v ečini primerov bi to lahko dosegli z boljšim delom, varčevanjem, 
racionalizacijo in še v drugih oblikah, ki bi nas vodile v pozitivno 
smer. Marsikaj, če ne vse, je odvisno od nas, od tega, kako se obna
šamo v vseh pogledih, kaj naredimo, da bi stali, kot pravimo, na 
dobrih pozicijah.

V vseh tozdih IMP že imajo pregled nad lanskim gospodarje
njem in s tem tudi možnost, da se vidi kaj ni bilo prav in dobro, da 
se na osnovi pogleda nazaj sprejme tudi sklepe, kako bomo šli letos 
naprej. Pridem pa morajo biti vsekakor v ospredju naše samou- 
pravljalske pravice in dolžnosti, kar nam odpira vsa torišča naše 
dejavnosti doželjenih uspehov osebno ali v družbi naše skupno
sti. z

Vsakomur mora torej biti jasno, da ima polno pravico dati svoje 
pripombe tudi na bilanco in na osnovi ugotovitev predlagati reši
tve, da bi bilo naše delo takšno, kot si želimo v svojo in skupno ko
rist. FRAN VODNIK

Vrednost kooperantskih, pogodbenih in honorarnih del
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honorarji 
v letu 1981

Pogodbe
0 delu 
v letu 1981

Honorarna
dela
v letu 1981Vrednost vseh 

pogodb v 1.81
Od tega s Z družb. Z zasebniki
tozdi IMP sektorjem

klimat 159,120.000 45,400*000 12,900.000 101,650.000

Kanonija 108,560.000 26,'900.000 75,760.000 5,900.000 niso imeli 40.858 niso imeli
Ho 5,000.000 niso dali podatkov za te tri niso imeli niso imeli 60.000

kategorije
INDUSTRIJSKA 20,000.000 _ » _ niso imeli 79.768 84.613
■PROIZVODNJA
Montažna pro- 50,952.000 - " - > niso imeli 85.450 niso imeli
IZV0DNJA CELJE -

projektivni
biro

Nima kooperairfcskih pogodb. 206.555,30 501.985 153,399

itak 7,644.455 niso imeli 71.649 niso•imeli
ov niso imeli 46.000 niso imeli
km niso imeli 54.000 niso imeli
MK

krohont niso imeli 147.940 niso imeli

Ds EMOND niso imeli 65-342 niso imeli
ds pni niso imeli niti pogodbenih

to ' -----------
niti honorarnih del

V tozdu ISO so se odločili, da bodo pokrili prostor med proizvodno halo in energetskim objektom. S tem 
bodo dobili pokrito skladišče in prostor, kjer bodo lahko izdelovali večje izdelke. To delo izvaja Trimo, 
končano pa bo sredi aprila. Nadstrešek bo stal 4,317.000 dinarjev. (Foto: Jože Jelenko)

Avgusta 
štipendije 
na knjižice

V drugi polovici letošnjega 
leta (predvidoma avgusta) bodo 
v IMP začeli obračunavati šti
pendije na računalnik za vse 
tozde, ki bodo želeli tako obra
čunavanje. To pomeni, da bodo 
štipendisti prejemali nakazila za 
svoje štipendije na hranilne knji
žice.

Sedaj štipendisti prejemajo 
štipendije v blagajnah tozdov, ki 
jih štipendirajo. Okoli takega 
načina izplačevanja štipendij je 
nemalo negodovanj, ker v neka
terih tozdih menijo, da čedalje 
več denarja leži v blagajnah toz
dov nezavarovanega, saj z novim 
usmerjenim izobraževanjem na
rašča število štipendistov in se s 
tem povečuje tudi količina de
narja.

Nov način obračunavanja šti
pendij na računalnik, ki bo stekel 
v drugi polovici leta, bo te težave 
odpravil. M. P.
/— v

Pričakujemo vaše 
članke, komentarje 
ali vsaj ideje 
in predloge!
Dopisujte v G la rak
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Mnenje strokovnjakov: 
IMP-jeva oprema je najbolj 

kompletna 
in tudi najboljša

--------------------------:___:__________ __________________________________________ J Peter Novak. Jovan Katic.

V črnogorskem obmorskem mestu Tivtu je IV1P 3. in 4. marca or
ganiziral posvet o izkoriščanju sončne energije. Prisostvovalo je okoli 
130 udeležencev, ki so bili predvsem trgovci, potencialni investitorji, 
vse večje projektne organizacije iz južnega dela Jugoslavije, to je iz 
Črne Gore, Srbije, Makedonije, Hrvaške (Dalmacija). Posvet je 
spremljala titograjska televizija.

Navzoče je na posvetu poz
dravil in jim zaželel dobrodošlico 
v imenu Gospodarske zbornice 
Črne Gore generalni direktor 
Montenegroturist Simo Kukija- 
ča.

Na posvetu so strokovnjaki za 
sončno energijo prisotne sezna
nili o sistemih za izkoriščanje 
sončne energije, o opremi IMP 
za izkoriščanje sončne energije, 
o možnostih montiranja opreme 
IMP, o energetski situaciji ter 
uporabi alternativnih virov ener
gije, o ekonomski opravičenosti 
koriščenja sončne energije ter o 
možnostih koriščenja sončne 
energije na Jadranu in ostalih 
predelih Jugoslavije.

Že prvi dan posveta so, si šli 
udeleženci posveta ogledat vgra
jene sončne sprejemnike na 
gradbišču hotela Mogren v 
Budvi, kjer je vgrajenih okoli 70

Vsi
novi hoteli 
v Črni gori 

bodo 
izkoriščali 

sončno 
energijo

Na posestvu v Tivtu je ude
ležence pozdravil v imenu 
Gospodarske zbornice Črne 
Gore generalni direktor 
Montenegroturista Simo 
Kukljača, ki je v svojem nago
voru med drugim dejal, da se 
je v Črni Gori po katastrofal
nem potresu začela nova faza 
turizma, ko začenja klasično 
energijo, ki jo je vedno manj, 
nadomeščati sončna energija. 
Ta oblika energije je porok za 
obvarovanje čistoče okolja, 
kar jenajdragocenejši motiv 
in največja vrednota turi
stične ponudbe, česar se de
lavci v turizmu zavedajo. Zato 
so ves program obnove in 
gradnje objektov podredili 
sodobnejšim oblikam napaja
nja energije.

V vseh objektih, ki jih gra
dijo ali še načrtujejo, vgraju
jejo naprave za uporabo 
sončne energije. »Zato«, 
pravi dalje, »smo hvaležni or
ganizatorju tega posveta, ki je 
izbral naše območje za izme
njavo izkušenj o sodobnih 
tehničnih dosežkih, do kate
rih je prišla znanost na tem 
področju. Hvaležni vam 
bomo tudi zato, ko boste kot 
strokovnjaki te rešitve vgra
dili v naše objekte z name
nom, da kar največ prispevate 
k omejitvi potrošnje dragih 
klasičnih goriv ter k pravoča
snemu preprečevanju one
snaževanja enega od najlepših 
območij v Evropi.

Bodite prepričani, da bomo 
vestno sprejeli vse znanstvene 
rešitve, ki nam jih boste pred
lagali, da bi tako najpopolneje 
opravili to pomembno nalo
go, obnovili in zgradili naše 
zmogljivosti na sodobnem 
temelju. Pri tem pa se bomo 
vedno zavedali, da smo turi
stično področje, kjer sla pri
roda in njena čistoča osnovni 

ra obisk turistov.«

IMP-jevih sončnih sprejemni
kov, ki jih je vgradil Monter 
Split. Nedaleč od tega gradbišča 
je še gradbišče hotela Avala, na 
katerem bo tudi vgrajena naša 
'oprema za uporabo sončne ener
gije. Tudi tu bo montiral opremo 
Monter iz Splita. Bo pa ta hotel 
imel vgrajenih 240 sončnih spre
jemnikov.

Na posvetu so oba dneva ve
liko razpravljali o možnostih ra
zvoja tovrstne energije.

Na posvetu o sončni energiji, 
ki je bil prve dni marca v Tivtu, se 
je zbralo kar lepo število udele
žencev-. ki so bili večina izven 
IMP kot projektanti, kupci, tr
govci, • potencialni investitorji. 
Med predavatelji je bil oče sonč
nih sprejemnikov, profesor dok
tor Peter Novak s strojne fakul
tete v Ljubljani, ki ima pri izde
lavi sončnega sprejemnika veliko 
zaslug, saj je v okviru te fakultete 
sodeloval z meritvami spreje
mnikov sončne energije. Glede 
na rezultate meritev in glede na 
izkušnje pri izdelavi sončnih 
sprejemnikov v svetu je dajal 
napotke za nadaljnji razvoj na
šega sprejemnika sončne energi
je. Hkrati pa je sodeloval tudi 
kot svetovalec pri razvoju preno
snika toplote in solosa 81.

Sodelovanje med profesorjem 
doktor Novakom in Strojno fa
kulteto ter Klima proizvodnjo se 
je začelo na področju ravzoja 
sončne energije v letu 1977 in sc 
uspešno nadaljuje še danes. Za
črtan je program nadaljnjega ra
zvoja in osvajanja novih proi
zvodov za izkoriščanje sončne 
energije.

Želeli smo kaj več zvedeti od 
prisotnih na posvetu, kaj mislijo 
o prodoru sončne energije in o 
delu IMP v zvezi s sončno energi
jo, pa smo zato povprašali prof. 
dr. Petra Novaka s strojne fakul
tete v Ljubljani, dipl. stroj, inž. 
Jovana Katica, referenta za 
gradnjo in novo proizvodnjo z 
Mornarsko-tch ničnega zavoda 
Velimir Škorpik v Šibeniku, dipl. 
inž. stroj. Svetozarja Cvrkota, 
strokovnjaka za programiranje 
in raziskovanje . obnovljivih 
energetskih virov z uprave voja
škega gradbeništva ter dipl. inž. 
stroj. Zvonimira Bezmareviča, 
projektanta instalacij iz. projekt
nega biroja Železarne Boris Ki
drič Nikšič.

Stroški opreme 
za gretje vode 
se povrnejo v šestih 
do osmih letih

Profesor doktor Peter Novak, 
kdaj ste začeli delati na področju 
sončne energije?

»Na tem področju smo začeli 
delati leta 1975. V začetku ni 
bilo nikakršnega odziva niti s 
strani Raziskovalne skupnosti 
niti s strani industrije. Potem pa 
je na mojo iniciativo in na osnovi 
skic in načrtov IMP TOZD 
Klima proizvodnja napravil 
okoli leta 1978 prve sprejemnike 
sončne energije na osnovi tehno
logije orebrenih cevi. Ker so 
uspešno prestali vse preizkuse v 
laboratoriju za ogrevalno sani
tarno in solarno tehnologijo, smo 
IMP predlagali, naj začne z 
redno proizvodnjo. Rezultat 
tega je serijska proizvodnja spre
jemnikov sončne energije, si
stemov za pripravo tople vode in

specialnih prenosnikov toplote z 
dvojno steno, v katerih je pre
prečena vsaka kontaminacija 
pitne vode. Vse to je izvedeno v 
specifični tehnologiji, ki jo IMP 
dobro obvlada in je tehnološko 
kot tudi ekonomsko konku
renčna s tujimi proizvodi.« -

Kakšen je odziv na to novite-. 
to?

»Sigurno je, da je IMP s to si
stemsko tehnologijo danes med 
prvimi proizvajalci solarnih si
stemov v Jugoslaviji tetuma vse 
možnosti, da gre z njim tudi na 
svetovno tržišče.«

Kako gledajo ljudje na uvedbo 
te tehnologije ali je glede na po
manjkanje energije kaj več zani
manja za sončno energijo?

»Zanimanje za sončno ener
gijo je izredno veliko. Žal pa lju
dje do danes niso imeli možnosti, 
da sisteme ali posamezne ele
mente kupijo v trgovini. Z naj
novejšimi sporazumi, ki jih je 
IMP dosegel z Metalko v Ljub
ljani in ,Adria-Commerce v 
Kopru, upam, da so tč po
manjkljivosti odjvravljene in, da 
bodo ti proizvodi v prodaji z 
ustreznimi navodili za montažo.«

Kakšna so vlaganja v primer
javi s koristmi? V kolikšnem času 
se investicija povrne?

»Vlaganja niso majhna. Moje 
mnenje je, da bi bilo potrebno 
poiskati vse tehnološke možnosti 
za zmanjšano ceno sistemov za 
uporabo sončne energije. Brez 
dvoma pa je danes ekonomično 
vgraditi sistem za pripravo tople 
vode, ki se izplača v h do 8 letih.«

Vas to področje osebno veseli?
»Delo na tem področju je moj 

osebni hobi, ker s tem rešujemo 
pravzaprav dva problema: 
zmanjšujemo energetsko odvi
snost naše dežele in zmanjšu
jemo onesnaževanje zraka v na
seljih.

Kakšne načrte imate na tem 
področju za v prihodnje?

Ob morju nam lahko 
da sonce 80 odstotkov 
energije

»V prihodnje menim, da bomo 
v okviru laboratorija optimirali 
sisteme za uporabo sončne ener
gije in razvili toplotno-zračne si
steme ter akumulatorje za ce
lotno akumulacijo toplote.«

Svetozar Cvrkota, diplomirani 
inženir strojništva, dela v upravi 
vojaškega gradbeništva kot stro
kovnjak za programiranje in ra
ziskovanje obnovljivih energet
skih virov f

Kako gledate na prehod na 
ogrevanje s sončno energijo?

»Vojska se zanima za gradnjo 
sončnih sistemov za ogrevanje 
vode, za potrebe vojaških kopal
nic, kuhinj, pralnic in za porabo 
sanitarne tople vode za admini
strativne in poslovne objekte 
predvsem za pripravo sanitarne 
tople" vode za potrebe vojaških 
okrevališč tako na Jadranu, kot 
tudi v notranjosti države.«

Kako se projektanti priprav
ljate na projektiranje naprav za 
ogrevanje s sončno energijo?

»Napravili smo to že na naših 
vojaških okrevališčih: Avto
kamp Kupari pri Dubrovniku, 
Valdanos pri Ulcinju in avto
kamp na Jezerih v Makedoniji in 
na vojaškem okrevališču Tara v

kontinentalnem delu države. 
Pričakujemo, da bomo v primor
skem delu države z izkorišča
njem sončne energije polnili do 
80 odstotkov vseh potreb in le 
okrog petino zagotavljali na kla
sičen način.«

Kdo vse se pojavlja med 
kupci?

»Med kupci so hotelske orga
nizacije, velike delovne organi
zacije, ki imajo centralne kuhi
nje, pralnice, bolnice, pa tudi 
precejšen del zasebnega sektorja 
stanovanjske gradnje.

To je sedaj samo za potrošn jo 
tople vode. V drugi fazi pa bo en 
del centralnega gretja s pomočjo 
tako imenovane sezonske aku
mulacije toplotne energije.

Kot smo videli, je cena 300 di
narjev za kvadratni meter kolek- 
torja precej visoka, zato je treba 
pri projektiranju najti precej 
realnejšo rešitev, ker ena tretjina 
odpade na kolektor, 2 tretjini pa 
na akumulacijo, regulacijo ter na 
cevno mrežo, kar je nesprejem
ljivo. Razmerje cen bi moralo 
biti obrnjeno, da bi se tako ta si
stem prav in polno uveljavil.«

Prednost IMP je, 
da ponuja kompletno 
opremo

" »S področjem sončne energije 
sem se prvikrat srečal šele pri 
podiplomskem študiju,« je dejal 
ob priliki najinega razgovora v 
Tivtu Jovan Katič, diplomirani 
strojni inženir, ki pri Mornar- 
sko-tehničnem zavodu Velimir 
Škorpik v Šibeniku eno leto 
opravlja delo referenta za grad- - 
njo in novo proizvodnjo. »V po
djetju sem dobil nalogo, da na
pravim projektno zahtevo o ko
riščenju sončne energije. Sam 
sem si postavil nalogo, da od vseh 
jugoslovanskih proizvajalcev, ki 
delajo elemente za področje 
sončne energije, zberem po
trebno dokumentacijo. Moja 
druga naloga, ki sem si jo posta
vil, pa je bila ta, da poiščem v ju
goslovanskem prostoru najbolj
šega proizvajalca elementov s 
tega področja. Čeprav imam 
malo izkušenj na tem področju, 
sem ugotovil, da je to IMP Ljub
ljana. Poleg kvalitete, ki jo nudi
te, nudite tudi kompletno opre
mo, ki je potrebna za realizacijo 
takega projekta. Vse, kar sem 
doslej s tega področja pri IMP 
iskal, sem vedno dobil (literatu
ro, prospekte itd.).«

Kako vi gledate na noviteto — 
na prehod na sončno energijo?

»To je sijajno, zato, ker je to 
bodočnost, mimo katere ne 
bomo mogli iti. Znano nam je, 
kakšne so danes rezerve pri nas 
in v-svetu, kar zadeva nafte, pre
moga in drugih oblik pridobiva
nja energije. Od tu izhaja torej 
moje optimistično mišljenje o 
koriščenju sončne enrgije.«

V čem, mislite, je prednost 
uporabe sončne energije?

»Prvo in glavno je, da je to z 
ekonomske strani velik prihra
nek. Danes na primer IMP raz
polaga s takimi napravami za ko
riščenje sončne energije, da se 
vsako vlaganje in vsaka gradnja, 
bodisi v industriji ali zasebno, iz
plača v približno petih letih. Ker 
pa je zagotovljeno, da te naprave 
lahko funkcionirajo brez napak 
tudi do 15 let, nam to dejstvo 
pove, kakšno korist imamo 
lahko. Pri koriščenju takih na
prav smo se rešili vseh oblik one
snaženja okolice. Zato menim, 
da bi morali v doglednem času

izdati zakon o obveznem vgraje
vanju elementov za koriščenje 
sončne energije tako v industriji 
kot tudi na drugih področjih go
spodarstva.«

Kako se projektanti priprav
ljate na projektiranje naprav za 
ogrevanje s sončno energijo?

»Najprej moramo vedati, za 
kaj bomo uporabljali toploto, 
ki jo daje sonce. Ker je pri nas 
še nerazvita oblika koriščenja 
sončne energije za ogrevanje sa
nitarne vode. mora vsak projek
tant vedeti, kolikšna je dnevna 
potrošnja tople vode in ko
likšna je potrebna temperatura. 
Na osnovi tega je treba izraču
nati skupno površino sončnih ko- 
lektorjev, prostornino toplotnih 
sprejemnikov ter ostalih elemen
tov. Poleg tega je zelo pomemb
no, na kakšnem območju države 
uporabljamo omenjeni sistem.

Na osnovi teh podatkov izbe
remo sistem grelcev za dogreva- 
nje tople vode. Vse to pa so samo 
osnove, ki jih mora vedeti vsak 
projektant. Da ne pozabim, ob
vezno sc je treba odločiti za proi
zvajalca elementov za sončno 
energijo.« '

Kdaj, mislite," se bo sončna 
energija na veliko uporabljala?

»Po mojem mnenju kasnimo v 
primerjavi z drugimi evropskimi 
državami, ki so nam po razvitosti 
podobne. Zato, menim, da je po
trebno apelirati na vse instituci
je, ki se ukvarjajo s projektira
njem nove proizvodnje, kajti 
malokatera država ima take 
možnosti, kot mi. Poleg tega pa 
je danes naše jugoslovansko tr
žišče preskrbljeno s kvalitetnimi 
in z dovolj cenenimi proizvodi za 
uporabo sončne energije, ki je 
povsod dostopna.«

Praksa je že dokazala, 
da se uporaba sončne 
energije splača

Mislite, da se bo ogrevanje s 
sončno energijo splačalo za 
kupce?

»Da, vsekakor. Če bi napravili 
analizo ali pogledali dosedanje 
rezultate, bi videli, da se še kako 
splača.«

Kako se bo pa splačalo za 
firmo, ki proizvaja elemente za 
to področje?

»Pri nas je veliko proizvajal
cev, ki imajo kvalitetne izdelke, 
ki jih celo izvažajo v tuje države. 
Je pa tudi nekaj OZD, ki s svo
jimi proizvodi zaostajajo po kva
liteti. Zato bi kazalo določiti ju
goslovanski standard za vse ele
mente sončne energije. S tem bi 
si zagotovili posel in dobili zau
panje tistih, ki dvomijo v domače 
proizvode in dvomijo, ali naj se 
lotijo take investicije, ali ne. Po 
moji" presoji bo IMP glede tega 
uspel, z drugimi besedami, spla
čal se bo trud vaših sposobnih 
strokovnjakov.«

Kdo vse se bo po vašem pojav
ljal med kupci?

»Sedaj so to predvsem OZD, 
kjer so trošili ogromno denarja 
za toplotno energijo in, ki imajo 
strokovnjake, ki verjamejo, da je 
to z ekonomske strani edini način 
štednje. V gospodinjstvih je pro
drla uporaba takega načina 
energije šele v majhni meri, 
medtem ko, menim bo v bližnji 
prihodnosti bolj prodrla.«

Svetozar Cvrkota.

Ali bo uporaba sončne en«Le— ----- —  ----- —- picrp
gije takoj za široko potrošnjo Hr0jg 
le za specialne namene? ritij;

»Veliko bomo že pridobili, ifovi
// V VII IXvr 1/V/lllV-Z Z-V ^11UUUIU< r\<, .

bomo sončno energijo koristili
posebne namene. Prepričan P.fpallsem, da smo v taki fazi, ko se V 
energija tudi širše uporabljaj^

Zvonimir Bezmarevič, dipl1;)3*’ 
utirani inženir termoenergetik" n 
strojništva, zaposlen pri projek
tivnem biroju Železarne Bot' e
Kidrič Nikšič kot projektant ir.da.
stalacij:

»IMP prednjači v tehniki k» J 
tatizacije, ogrevanja in hlajeni e

bferjter daje na področju uporaP' 
sončne energije več možnosti kh 
drugi proizvajalci ter več možn^ a
sti v sistemih na področju klin% 
tizacije, ogrevanja in hlajenjih
Poizkuša doseči vse tisto, K1'
drugim ne uspe in sicer, da org*1'
nizira proizvode, da se nam p1ifed;

ifed;bliža in nam pomaga približa1u 
teorijo in prakso.« J

kij
Kako gledate na uporabni 

sončne energije?
»Pri uporabi sončne energiJ‘Pte 

je še precej pomanjkljivosMer 
toda te so malenkostne, in sice*N ; 
bi bilo treba več skrbi namenMIce 
sprejemnikom, kolektorjem, ‘Ivini 
bi bilo razmerje oddajanja tWni 
plote intenzivnejše v smislu sprtem 
stitve prenosnega fluida v spr£’ Te 
membi sistema.«

Ude
V čem je prednost uporab0

sončne energije?
»Prav gotovo je to prihranite 

odvisno od podnebja, kjer s< 
sončna energija uporablja.«

Kdaj, mislite, bo projektiranj6 
steklo?

»Menim, da to ni krenilo v tak
meri, kot bi moralo. Morda na*3
tehnologija sedaj ne zagotavlj3
koriščenja vseh prednosti sončn6:
energije.«

Mislite, da bo uporaba sonči*6 
energije takoj stekla?

»Mislim, da je sistem sončU6) 
energije predvsem orientira11 
na območje Mediterana, kar n6 
pomeni, da sedaj ni instalac,i 
sončne energije tudi v kontinep'
talnem delu države, le vprašanj6
je s kakšno stopnjo izkoriščene' 
sti.«

Kdo pa se predvsem zanima | 
uporabo sončne energije?

»V Jugoslaviji je veliko pro‘" p 
zvajalcev sončnih sprejemnikom^
IMP ponuja celoten sistem
prav za sončno energijo, kar pr0" p 
jektantu in izvajalcu olajšuj6L 
delo.« [ijj.

‘ejt
Koliko projektov za siste^’011

sončne energije ste že nareidil*"ita
E

»Niti enega še nisem nared^o 
Bil sem nadzorni organ za insta*'bel 
cije sončne energije. 8

Na področju sončne energij6 e 
manjka izkušenj tako pri projek d 
tiranju kot tudi pri izvajanj^ ’’ 
Upam pa, da bo projektiranju 1 „■ 
izvajanje teh instalacij steklo-

i ‘orNikoli in nikjer nisem dosl6j ^ 
naletel na večje razumevanje k° ^ 
pri IMP in to, kar zadeva dajanj' ^ 
napotkov za projektiranje in ^
janja možnosti za koriščenj1
tehnične dokumentacije IMF “ bj

MARIJA PRI^ ,
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'o sončni sprejemnik v trgovino
*MP-jev paket za sončno gretje sanitarne vode v gospodinjstvih je 
al Pripravljen. Konec marca smo ga pokazali na Metalkinem raz- 
?!nem prostoru med sejmom Alpe Adria na Gospodarskem razsta- 
c<*. Na Metalkinem razstavnem prostoru zato, ker bo Metalka eden 

1 prodajalcev teh naprav. Od začetka aprila pa lahko paket za izko- 
c*nje sončne energije kupimo v trgovini.

aprila letos. Natančnih analiz o 
potrebah tržišča še nimajo izde
lanih. Glede na prvi odziv na 
sejmu Alpe Adria predvidevajo, 
da bodo do konca letošnjega leta 
prodali najmanj 100 kompletov 
sončne energije. Glede na 
izredno dobre lastnosti IMP-je- 
vega sprejemnika sončne ener
gije v Metalki smatrajo, da spre
jemnikov ne bo več potrebno 
uvažati. Metalka bo naše spre
jemnike in drugo opremo za iz
koriščanje sončne energije pro
dajala ne le na slovenskem pač 
pa na celotnem jugoslovanskem

k

A marca je bil na sejmu Alpe 
I ria dan IMP. V ta namen je 
etalka povabila številne mon- 

. J® — zasebne obrtnike s po- 
p<0cla centralnega ogrevanja. 

,jUPaj z IMP jih je namreč že- 
"a seznaniti o sistemu sončne 
,ergije ter o možnostih dobave 
0 celotnega paketa kot tudi 

^ameznih elementov.
I . Metalki že dalj časa razmiš- 

o koriščenju novih virov 
Cr8'jc. Na osnovi izdelanega 

Tit]e-<ta 80 se odločili, da bodo v 
llcju poslovne hiše na Dalma- 

’ n°vi ^ v Ljubljani organizirali 
|j;^seben oddelek za prodajo 

sprejemnikov, toplotnih 
e V a k in podobnih virov energi- 
ia iaf°Vezano tudi z izolacijskimi 

< ®riali. Njihov namen ni, da bi 
tl^. 1 le komercialni uspeh, tem- 
tikrc nameravajo na ta način sez- 
jek nJati potrošnika o možnostih 
0ri rcevanja z energijo, kajti za- 
jn-uajo se, da je najcenejša ener- 
J3. tista, ki jo imamo, in naj- 

k|[ azJa tista, ki je nimamo, pa jo 
mi'Obujemo (tu je mišljena vsa 
a^gija od fosilne do biološke), 
la’ °vem oddelku blagovnice bo 
nff etalka v zvezi s prgdajo 
nmreme za izkoriščanje sončne 
ajJ^rgije organizirala vse infar
kt Clie ter bo skupaj s proizva- 
■gj ci te opreme poskrbela tudi za 
predavanja. Pri organiziranju 
ža^davanj za potrošnike, mon- 
Je ,n projektante računajo na 

,e|ovanje proizvodnih organi- 
ib^j 'n krojne fakultete v Ljub-

-ijJeme"0 m=s,0-.v Pr°gramu,jL .? za izkoriščanje sončne 
cefra® kot Pravijo v Metalki, 
:i| lvllL ki je od vseh proizva- 
l,ev sončne tehnike doslej 

toien' porludil vse potrebne ele
menta 23 montazo sončnega si-
rč ,7akoj p0 končanem sejmu 

^Pe Adria bodo začeli urejati 
elek za prodajo opreme za 

‘kjrj,,r!sranje sončne energije v 
jn lcju poslovne hiše v Ddlma- 

ekietet-1 °tv°ritev oddelka in za- 
si Prodaje računajo, da bo 5.

tržišču.
IMP-jev komplet za izkorišča

nje sončne energije bo stal okrog 
175.000 dinarjev brez montaže. 
Res je, da se s prihrankom elek
trike in drugega goriva kupcu ta 
denar relativno hitro vrne, toda 
začetna investicija je le visoka. 
Zato mislijo tako naši strokov
njaki kot Metalkini komerciali
sti, da bo morala družba poma
gati ljudem, ki se odločajo za 
nakup sončnih sprejemnikov. S 
tem se namreč ustvarja prihra
nek klasičnih virov energije za 
širšo družbo. Zato so že začeli 
pogovore s predstavniki bank, na 
kakšen način bi lahko s posojili 
omogočili čim širšemu krogu 
zainteresiranih, da bi lahko upo
rabili sonce kot energetski vir.

MARIJA PRIMC

Solos 81, ki je bil marca razstavljen na sejmu Alpe Adria, je paket elementov ža pripravo sanitarne tople 
vode za enodružinsko hišo za tri do pet članov družine. Prirejen je za letno in zimsko obratovanje. Njegova 
prednost je v tem, da je za končno montažo na objektu potrebno minimalno delo in ustrezni material za 
priključitev. Omenjeni paket elementov je plod skupnega razvojnega dela Strojne fakultete v Ljubljani in 
tozdov Montaža Koper, Trata, DO Klimat Ljubljana in TTO Idrija. Končni izdelovalec S OLOS-a 81 je tozd 
Montaža Koper. Vse potrebne elemente pa dobavljajo Klimat, Trata in TIO Idrija. Opremo sončne ener
gije bodo prodajali Metalservis Beograd, Adriakomerc Koper, Kovinotehna Celje in Metalka Ljubljana.

Še en objekt, na katerem smo že namestili sončne sprejemnike. 
Dom upokojencev v Izoli.

prvih kupcev IMP-jevega sončnega sprejemnika je Lado Šuštar iz Komende, ki ga je kupil še lani. 
avest3]'h ^neh marca sem se oglasila na njegovem domu ter se z njim in ženo pogovarjala o njihovi sončni

sta mi, da sta o uporabi sončne energije za ogrevanje sanitarne vode razmišljala že pred lan- 
HiŠa|a ranjskim sejmom, kjer je bila razstavljena oprema za sončno energijo. O uporabi sončne energije sta 
iejmu Prek avstrijske televizije ter brala v raznih revijah. Sprejemnike sončne energije sta lani videla na 

jiion£ .v Kranju, kjer je tudi IMP razstavljal svoje izdelke. Ker so jima bili najbolj všeč ravno IMP-jevi 
? ita .^Prejemniki zaradi absorbcije sončnih žarkov, sta takoj po sejmu navezala stike z DO Klimat, kjer 

&ila 1 a,P°drobne informacije in prospekte.
I b0lll sta zadovoljna in sprejemnik takoj naročila. Nanj sta čakala le par dni, da so pripravili embalažo. 
'heka; ?vata> da sta bila prva kupca, saj v Klimatu še niso vedeli,kako naj bi kolektor zapakirali. Stal je 

»q te>Z 10-000 dinarjev in sta ga kupila za gotovino, 
b p 3,1 material«, pravi Lado Šuštar, ki je po poklicu strojni ključavničar, »sem nabavil sam. Iskal sem 

c PredkuS°v ’n 8a dobil nekej v Metalki v Domžalah, nekaj v Kovinotehni v Mengšu in v domžalskem Na- 
' ednu ’ Mcs ta dodatni material brez bojlerja, ki smo ga imeli doma, je stal čez 3.000 dinarjev. V enem 
i. f>rinciI!rno tako oktobra lani nabavili ves material s sončnim sprejemnikom vred. Montiral sem vse sam na 
1 Ker ^ tvertnos*fonskega kroženja brez črpalke in z delom prihranil najmanj 10.000 dinarjev.« 

rijena Ustarjevi stanujejo v bloku, so sončni sprejemnik namestili kar na ograjo svoje terase, ki je obr-
»2ad0tl ju8u-

j !°nčrie ?v.°*in* smo s tem načinom ogrevanja sanitarne vode, saj smo vodo ogrevali vso zimo - seveda vse 
1 Mjbolj n* y Fneh> ko sonca ni bilo, smo vodo ogrevali z električnim bojlerjem. Spomladi nam kolektor ob 
i večjj jZ|^0l?^n'h dneh segreje vodo tudi prek 60 stopinj celzija, medtem ko pričakujemo, da bo poleti še 
Ija. ^ | 0ristek. Tako nam sonce ogreje dovolj vode za kopanje, umivanje, pomivanje, čiščenje stanova- 

! t)tede|aF,n<? načrtujeva, da bova kupila še en sprejemnik in en 80-litrski bojler (kupil bom star bojler in ga 
Kerirn °Pa zato, da bi imeli večji izkoristek v manj sončnih dneh.
nabav ?1?10 vebko teraso, bomo, ko bomo kaj privarčevali, napravili majhen bazen za otroke. Tudi za to 

1 ‘e material in potem napravil vse sam.«
. MARIJA PRIMC

/ Zakaj sestavni deli ne gredo skupaj?

Pomaga lahko le kontrola 
od začetka do konca

Vsak je lahko vesel, če pro
damo izdelek, pri katerem je 
imel takšno ali drugačno 
vlogo. To zadovoljstvo nad 
uspešnim delom je v teh zao
strenih gospodarskih razme
rah lahko toliko večje, kolikor 
smo bogateje dodali svoj trud 
v zavesti, da smo se znali pri
lagoditi okoliščinam, ki od nas 
več zahtevajo. Prodati, kar na
redimo, pomeni živeti in se ra
zvijati.

Kdor dela v proizvodnji, 
pozna delovne razmere in sta
nje. Poleg ostalega sliši tudi za 
težave pri montaži, kjer izdelki 
ne gredo skupaj. Potem zač
nemo iskati vzroke, kar je za
mudna in draga zadeva. Zgodi 
se tudi, da nekdo vendarle iz
sili sestavo pogona, ki potem 
zaradi neustreznih sestavnih 
delov ne deluje. To pomeni, da 
smo naredili nekaj, kar niče
mur ne služi.

Čeprav se ne Trati trudimo 
za kakovost naših izdelkov, še 
vedno nismo dosegli prave 
ravni. Izvrševanje delovnih 
nalogov ih kontrolo v tozdih 
še nekako nadzorujemo, ven
dar še nismo dosegli 'absolutne 
višine.

Povod, da načenjam ta pro
blem, mi je dal zunanji sodela
vec, ko je nasekal na tisoče 
prekatnih sten za črpalke iz 
pokromane pločevine, a je šlo 
dosti v izmet — kar približno 
polovica od skupnega naroči
la. Vzrok: Pločevina se je pri 
krivljenju natrgovala. Koope
rant je naročilo izvršil z mirno 
vestjo, rijamesto da bi opozoril 
na slabo kakovost pločevine. 
Tozd, ki je naročnik, pa tako

nosi vse tveganje pri tem delu. 
Škoda pri današnjih cenah 
pločevine gre v desettisoče di
narjev. Za tako neodgovorno 
obnašanje do naročnika, bi 
mora! izvajalec čutiti posledi
ce, ker dela ni ustavil, čeprav je 
videl, da material ne ustreza.

Naša tovarna ima tudi razne 
druge kooperante in spozna
vamo lahko, da nekateri 
dobro izpolnjujejo naročila, 
kar tudi drago zaračunajo, 
medtem ko drugi delajo slabo 
in potem delavec v montaži 
ugotavlja: »Ne gre skupaj!« 
Zato še vedno iščemo načine, 
kako povečati kvaliteto. Za to 
naj bi skrbela kontrola, ki pa 
ni vedno kos svoji nalogi.

Mislim, da bi morali razviti:
a) Avtokrontrolo (samo

kontrolo) delavca, kar bi mo
ralo biti tudi v pravilniku o 
nagrajevanju.

b) Medfazno kontrolo -- 
od začetka nekega dela in nato 
med delom. Za takšno kon
trolo pa morajo obstajati tudi 
pogoji na stroju, pri orodjih, 
itd.

c) Temeljito kontrolo pred 
montažo izdelka, kar seveda 
zahteva več časa in je tudi 
izvedba lahko kje vprašljiva.

d) Končno kontrolo mon
tiranega pogona ali drugega 
izdelka preden gre v prodajo. 
To imamo, vendar vemo, da se 
napake pojavljajo tudi ka
sneje, zato je preveč reklama
cij posebno pri črpalkah.

Gornji štirje predlogi se
veda nišo noben strokovni po
gled. Kako bi to uresničili, naj 
bo prepuščeno za to poklica
nim, da najdejo najboljše me
tode. FRAN VODNIK

ZAHVALI

Ob smrti dragega očeta 
Franca Fajdiga se najto
pleje zahvaljujem osnovni 
organizaciji sindikata, 
Ljudski tehniki, sodelav
kam družbene prehrane 
DO Klima Celje za daro
vano cvetje, izraze sožalja 
in za izkazano pomoč.

Jožica Lep ni k

Ob boleči izgubi moje 
drage tete Cilke Železnik 
se iskreno zahvaljujem 
sodelavcem DS DO IZIP 
ter bivšim sodelavkam za 
izraze sožalja, darovano 
cvetje in spremstvo na 
njeni zadnji poti.

METKA KRESE

\

Se vam zdi Glasnik 
dolgočasen? Dopi
sujte!

Zelo malo časa je 
potrebno, da 
napišete 15 vrstic 
o tem, kaj se dogaja 
pri vas.
Glasnik pa bo bolj 
zanimiv in boljši, če 
bo v njem več 
informacij.

'--------------------------------- J
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Gradnja proizvodne hale tozda ITAK se z nekajmesečno zamudo pomika proti koncu. V to investicijo se 
je tozd podal pred dvema letoma, ker že vrsto let delajo pod nadstreški in v improviziranih delavnicah. Del 
proizvodnje bodo selili v nove prostore maja, če bodo dobili uporabno dovoljenje. Junija bodo novo halo 
odprli in bo v njej še isti mesec stekla proizvodnja. Proizvodna hala bo imela 3200 kvadratnih metrov povr
šine. Ostali prostori (jedilnica, zaklonišče itd.) pa merijo 1200 kvadratnih metrov.

Izvajalec gradnje je Obnova. Vsa inštalacijska dela pa opravlja IMP s svojimi tozdi.
Vrednost celotne investicije je 190 milijonov dinarjev. Denar za gradnjo so zbrali od zunanjih združeval- 

cev iz Srbije in Hrvaške (5 odstotkov celotnega zneska), 45 odstotkov je bilo lastnih sredstev, ostalo pa je 
prispevala Ljubljanska banka.

Od skupne predračunske vrednosti so namenili 30 milijonov dinarjev za nakup opreme in strojev. Vsa 
oprema bo domača, ki jo že delno uporabljajo, del pa je čaka na nove prostore.

V prvem letu obratovanja v novih prostorih bodo povečali število zaposlenih za 30 odstotkov v razmerju 
60:40 v korist neposredni proizvodnji.

Proizvodni program bo ostal isti kot doslej, le razširili ga bodo. MARIJA PRIMC
Obraz iz. kolektiva

Razpravljanje ne more 
nadomestiti zagnanega dela
On obisku delovne organiza

cije Panonija februarja letos sem 
poiskala ža pogovor 54-letnega 
delavca Antona Smodiša, kovi- 
nostiskalca, ki je v Panoniji že 32 
let. V tej dolgi vrsti let je oprav
ljal dela in naloge na različnih 
obdelovalnih strojih od stiskal
nice strojev za robljenje pločevi
ne, mehanskih Škarij in strojev za 
upogibanje pločevine. Nekaj let 
je bil nastavljalec orodja, večkrat 
pa je nadomeščal vodjo oddelka.

»V Panoniji sem začel delati, 
ko je bilo v njej 35 zaposlenih in 
je naša generacija postavila Pa
noniji temelje ter jo zgradila do 
sedanje velikosti s sedemsto za

poslenimi ter z nekaj vajenci.«
— Kakšni so bili sprva de

lovni pogoji?
»Ti so bili slabi, saj je bilo po

djetje še nekakšna obrtna delav
nica, kjer smo delali majhne ko
vinske (galanterijske) izdelke 
(otroške kanglice, smetišnice, 
vedra, kasneje graške štedilnike 
itd). Sčasoma smo postali koope
ranti TAM Maribor ter začeli za 
njih izdelovati grelne naprave.«

— Kako je bilo v vseh teh 
letih v Panoniji?

»Sprva je bilo težko, ker je 
primanjkovalo materiala, pro
stora, strojev. Veliko smo vlagali 
v opr.mo zgradbe, manj pa v

standard delavcev. Dolgo časa je 
bila Panonija znana v občini po 
izredno nizkih osebnih dohod
kih.«

»Kakšni so bili odnosi v kolek
tivu pred več leti, ko je bit kolek- 

'i tiv še majhen in danes, ko je šte
vilen?

»Odnosi med delavci so bili 
vedno dobri'. Vodstveni kader je 
imel zmeraj dostopen odnos do 
delavcev ter je probleme reševal 
skupaj z delavci.«

— Kako pa disciplina?
»Disciplina je ves čas na viso

kem nivoju.«
— Ste družbenopolitično ak

tivni?

Odkrita beseda je boljša kot disciplinski ukrep

Zakaj ne bi tovariško 
opozarjali na napake?

Pohvalno je, če ne delaš 
disciplinskih prekrškov, med 
svojim delom za strojem ali 
kjerkoli. Kdor pa krši red, go
tovo ni junak, ampak predv-' 
sem dokazuje, da se ne zna 
obvladati in ima tako težave z 
okolico in še s kom. Vrhu 
vsega tak junak pogosto še 
misli, da so drugi prot njemu.

Skoraj zapravljen je de
lovni dan za več članov disci
plinske komisije v tozdu, ki ne 
morejo delati, ker se pač mo
rajo ubadati s tistim, ki so bili 
poklicani zaradi kršenja de
lovne discipline. Mučen je tak 
opravek s sodelavci ali celo 
tovariši, ki se z njimi dobro 
razumeš, a pride čas, ko 
moraš razpravljati in glaso
vati o vzgojnih ukrepih ali 
celo kaznih, ki so predvidene 
v statutu podjetja ali drugih 
aktih, ki razčlenjujejo po
stopke. Disciplinski postopki 
torej niso nič osebnega, pač 
pa so samoupravno določeni 
in je torej vsak disciplinski 
postopek v korist družbe in 
tudi prizadetega, če ga želimo 
vrniti na pravo pot.

In kje so legla disciplinskih 
prekrškov? Najpogosteje v 
alkoholu, na katerega so se 
nekateri tako lahkomiselno 
navadili, zdaj pa nimajo moči, 
da bi se mu odpovedali in zato 
zanemarjajo svoje delovne 
naloge, jih ne opravljajo, ali 
jih opravljajo slabo, izosta
jajo iz službe in še marsikaj 
slabega se rodi iz alkohola.

Seveda je lahko reči: »Po
glej se, kakšen si, moral pa 
bi biti drugačen!« Ali kaj 
moremo, ko so nekateri tako 
trdi, da bodo morali celo na 
zdravljenje ali pa iz kolektiva 
po določenem času, če ne 
bodo upoštevali tega navodi
la.

Nekdo pa si je mislil: »Če 
se ne bom šel zagovarjat na 
disciplinsko, mi ne bodo nič 
mogli!« Toda zmotil se je. 
Pravilen sklep se sprejme tudi 
brez njega. In tudi tisti, ki se 
je hvalil, da mu komisija ni 
mogla nič, bo dobil, kar mu 
pripada, da bi prišel na pravo 
pot. Red ne pozna kompro
misa.

Pretirano pijejo tudi tisti, ki 
delajo »ta plave«, vendar izo
stanke obravnavamo posebej. 
Ker vemo, da ima vsako delo 
svojo funkcijo v tovarni in je 
prav vsako delo pomembno 
za celoto in skupen uspeh, si 
ne smemo privoščiti izpadov, 
ki kvarno vplivajo na delovni 
proces, izvrševanje načrtov 
itd. Zato je zanemarjanje de
lovnih dolžnosti huda kršitev, 
ki je ne moremo gledati kot 
nekaj normalnega, češ, člo
vek pa res ne more biti vsak 
dan razpoložen za delo.

Zato se lahko upravičeno 
vprašamo, zakaj je moralo 
pred disciplinsko komisijo 
osem delavcev iz 186-član- 
skega kolektiva? Mar niso 
mogli biti podobni ostalim ter 
pomagati pri izvrševanju 
nalog?

Da je tako, pa lahko pripi
šemo tudi sebi, ker tudi v 
našem samoupravnem si
stemu še nismo takšni tovari
ši, da bi opozarjali sodelavce 
na njihovo nepravilno obna
šanje in t'ako pripomogli da ne 
bi prišli pred disciplinsko ko
misijo, ki mora potem razi
skovati takšne primere in 
ukrepati tudi s sankcijami, če 
ne gre drugače. Mislim, da bi 
bilo takšnih primerov mnogo 
manj, če bi se vsi zavzemali za 
res pravilen odnos do dela in 
humanost med sodelavci.

FRAN VODNIK

Anton Smodiš.
»Večkrat sem bil član delav

skega sveta, izvršnega odbora 
sindikata in nekaterih komisij. 
Trenutno nimam nobene funkci
je, ker so prevzeli funkcije mlajši 
člani kolektiva.« ‘

— Kakšni so danes odnosi v 
kolektivu?

»Odnosi so dobri, vendar bi 
morali mlajši delavci izkazovati 
več spoštovanja in pozornosti do 
starejših delavcev.«

— Kaj pa s standardom de
lavcev danes, je v primerjavi z 
vašimi začetki v Panoniji, boljši?

»Za standard delavcev je 
danes bolje poskrbljeno, kot je 
bilo v prvih letih mojega službo
vanja, kar zadeva družbeno pre
hrano, prevoz na delo, zaščito pri 
delu, letovanje prek počitniške 
skupnosti IMP.«

— Kako gledate na sedanje 
stanje v gospodarstvu nasploh in 
v Panoniji?

»Potrebno bi bilo več delati, 
na manj razpravljati in admini
strirati in hitreje reševati neka: 
tere probleme.«

— Se ukvarjate kaj z rekrea
cijo?

»V Panoniji se z rekreacijo 
nisem ukvarjal, v krajevni skup
nosti pa sem sodeloval pri košnji, 
trave, pri kolesarjenju in v mlaj
ših letih sem sodeloval v dramski 
skupini in v pevskem zboru v 
krajevni skupnosti.«

— Kako pa preživite prosti 
čas doma?

»Prosti čas porabhn za delo na 
vrtu, na njivi, pa pomagam pri 
hišnih opravilih.«

M. PRIMC

Naš upokojenec

»Lepo je bilo, ko smo 
skupaj zidali hiše«

Sedeminsedemdesetletnega upokojenca DO Panonija Miho Te- 
mlina senrza pogovor poiskala na njegovem domu. Rad je odgovarjal
na mojo zvedavost.

»Po poklicu sem ključavničar. 
V Panoniji, kjer sem bil zaposlen 
od leta 1956 do invalidske upo
kojitve leta 1972, sem opravljal 
različna dela od ključavničar
skih, vodje skladišča materiala 
do kontrolorja gotovih izdel
kov.«

— Kaj so tedaj, ko ste se vi

odnosi. Vsi smo se dobro poznali 
in se obiskovali. Veliko družab
nosti je bilo tudi v kolektivu. 
Med sodelavci je vladalo tovariš
tvo, kar se je po kazalo pri gradnji 
hiš. Ko je eden od delavcev gra
dil hišo, so mu prišli vsi sodelavci 
pomagat. Potem pa je on poma
gal drugim, ko so si gradili.«

Miha Temlin.
tam zaposlili, delali v Panoniji?

»V prvih letih po mojem pri
hodu v Panonijo, so izdelovali 
gospodinjske pripomočke, 'igra
če, itd.«

— Kaj se je v času vašega 
službovanja v Panoniji spreme
nilo?

»Začeli so graditi novo proi
zvodno halo.«

— Kakšni so bili tiste čase de
lovni pogoji?

»Ti so bili mnogo slabši kot 
danes. Delali smo v lakirnici na 
prostem, ki je imela le provizo
rično streho, kjer smo bili izpo
stavljeni vetru, mrazu, vlagi. 
Meni so leta 1963 v Panoniji 
omogočili študij za varnostnega 
tehnika. Po dveh izpitih sem imel 
prometno nesrečo, kjer sem 
dobil kompliciran zlom noge. 
Zaradi tega sem šolanje opustil 
in sem tako ostal na prejšnjem 
delovnem mestu.«

—- Kakšni so bili osebni do
hodki, ko ste še delali v Panoniji?

»V primerjavi z nekaterimi 
drugimi OZD, so bili dokaj slabi, 
ker še je velik del dohodka vlagal 
v nove delovne prostore in 
opremo, ker je bila to majhna 
delavnica, ki je bila prej zasebna 
in je po zadnji vojni prešla v 
družbeno last.«

— Kakšni so bili odnosi v ko
lektivu?

»Kolektiv je bil majhen. V 
njem so vladali dobri medsebojni

— Ste bili kaj družbenopoli
tično aktivni v Panoniji?

»Bil sem predsednik uprav
nega odbora Panonije, član de
lavskega sveta, član inventurne 
komisije, ki je kontrolirala upra
vičenost bolniških izostankov.«

— Imate še stike s Panonijo?
»Rad se vračam v Panonijo, 

kjer imam še nekaj svojih nek
danjih sodelavcev, s katerimi se 
rad pogovorim. Spoznal sem tam 
tudi nove mlajše delavce. Vsako 
leto se udeležim srečanj upoko
jencev ob prazniku Panonije. Jaz 
sem kar zadovoljen s tem sode
lovanjem, saj iz nekaterih OZD 
upokojenci še toliko niso pove
zani s firmo.«

— Za kaj kot upokojenec 
namenite obilico prostega časa?

»Izkoristim ga za gospodinj
ska opravila, predvsem za kuha
nje, za obdelovanje vrta, sadov
njaka, brajd itd. Nekaj časa po
svetim tudi vnučki, kadar pridem 
z njo skupaj.«

— Kako pa glede dopustov, si 
vzamete kaj časa zanje?

»Ko so drugi na dopustu, 
imam jaz največ dela na vrtu. 
Tudi letos še ne bova mogla iti z 
ženo na dopust, ker še finančno 

* pomagava hčerki pri študiju. 
Prihodnje leto pa se bom ver
jetno vključil v letovanje prek 
počitniške skupnosti IMP.«

MARIJA PRIMC
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Vampi ostajajo...

Ni vseene
kakšna $ 

malica

Voli
it v :
eh. 

»lilni 
Veli 
tavl 

ka p 
V n 
so v

Voljo do dela ustvarja l|lie*js 
primerna hrana. Ker mnofpno 
(le zakaj?) pred odhodov' ^ar; 
delo zmanjkuje časa za do" 
zajtrk doma, so že dolgo <‘)e|a 
osvojili predlog, da se postij 
za tople malice na delovtjl^ 
mestu. To možnost kod'L 
vsaj na Trati, okrog 90ods%p 
kov zaposlenih, predvsem-j-q 
proizvodnje. iani(

Toliko delavcev je nard -p^, 
ni h na malico, ni pa rečeno. 
jih malico vsak dan toliko $ pp,
P°je- ■ ■ kr

»Danes so bili vam 
Mnogi jih ne marajo, st>n.Q 
kruh so vzeli...« sem slišal. 
so se delavci vračati z malt 
Koliko je resnice na retfUpp- 
treba malo povprašati. b‘K

TCmi je razložil: »Če so vdtfjpr 
dobri, jih imam rad.« Drttg[
je, čeprav vem, da ni izom-'jpp 
zmrdoval: torej, včasih so fls . 
vampi všeč, drugič pa spet ^-j... 
Kar več pa je bilo takih, ki/1^ 
ta jed ne ugaja. i

Tisti, ki'malice delijo. 
najbrž lahko kar v odstottij.V 
povedali, koliko delavcev V , 
mara vampov. Pa ne gre fe\ . .
gornji primer, tudi na
krompir letijo pripombe, M.. 
»na pol kuhan«. Res je, <a'\ At)pripombe moramo jemati 
rezervo, ker so med nami ! 
izbirčneži, ki pojedo drugi j' -A

#(kaj slabšega, pa so zadovolfj 
v tovarniški menzi pa si up - J
pritoževati. i '

Vseeno lahko povemo n-p
T(

T(snico, ki jo potrjujejo izj^L 
tudi od drugod, da tople mf. -p!
ce, zlasti, če jih vozijo v met1- .iJtrvioiz centralnih kuhinj, nisod^V

......_________ .JO
mora biti vse O. K. V družbw2}.

dobre kot v restavraciji ali ^ ^
telu, kjer se jedi prodaja k

Uiti... , /"I L' f/
prehrani, konkretno pri m
cah, pa so še razni neprimeftc. 
postopki, ki hrani vzanffl-f'
vrednost.

Vemo, da hrana ni sat p( 
zato, da si napolniš želo^ n , 
pač pa mora imeti p rime j1 ^ 
okus, obenem pa tudi' pm |av 
vonjave, kajti nos je poincr 
ben presojevalec, kaka ž*k%)a 
hrano sprejeli - z uz.ilknp 
kar je edino koristno, 
odporom, če ima neprip-p 
vonj in še druge napake> |r.

Izkušnje so dober učitelj^'/zv,narobe bi bilo, če bi priponrC 
na malice kar preslišali, ‘‘ p 
vampi so toliko časa na
niku — kdor jih vzame, prf 
kdor pa ne, naj sebi 
Toda ne pozabimo, da ' I 
kruha ne more odtehtati /H 
treb telesa za kakih deset 
preden si lahko delavec Pjmi 
vošči toplo hrano, posebej ■ 
tisti, ki je bolj daleč dot* 
Zato bi morali prisluhniti t&,| 
položenju ljudi do malic. 4 
malica ni dobra, je torej treg 
poskrbeti, da bo drugič t>0>n
in je ljudje ne bodo spet mn
žično odklanjali. Le tisti, 
zares »kapricast«, naj si dr i 
danje kar privošči, a tit j 
škodo delovne naloge.

FRAN VOD^j
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Volilna komisija SOZD seje sestala 23. marca in ugotovila, da je na 
/ *yah v organe upravljanja v 29 tozdih, 9 delovnih skupnostih in 

Iv®*1 povitih organizacij volilo 7.205 delavcev in učencev od 8.426 
™nih upravičencev. Volilna udeležba je bila torej 85,50 odstotka. 

C e*ika večina naših tozdov in delovnih skupnosti je volila organe 
'javljanja 11. marca. Tozda TEN-telekomunikacija in TEN-energe- 

Pa sta imela volitve 9. marca.
nekaterih temeljnih in delovnih organizacijah pa ob teh volitvah 
voliie delegatov za organe upravljanja, kr so jih zaradi reorgani- 

Ti v°lili lani ali v začetku letošnjega leta. To velja za: Enovito de- 
-'"o organizacijo Panonija, tozd VIPO (iz delovne organizacije 

n IVaU ter tozda Trata — avtomatika in Trata — črpalke.
'4

jMavski svet sozd
7lt y
ri>. ~a delegate in njihove na- 

stnike v delavski s'
■ s° bili izvoljeni: 
tozd ov: Ant,O V: Anton Primc

^nike v delavski svet SOZD

"UZD
cestnik

o,\. ?ZD KM: Jakob Vilhar 
/mko Tratnik),

‘UZd MK: Vili Kocjan
^f)an Žnidaršič),

Z S °0 PROMONT: Martin 
/, (°Ts^jna (Irena Švab),
\ .___

•!. -j!!?" Praprotnik),
4 j D IB: Jožica Flere (Uroš
feovič),

‘UZD PROJEKTIVA: Ivan 
mvs ^ai"ko Meden),
-D BLISK: Viktor Vrečič

/fe? Banfo,
elektrokovi-

Dq rJože Eampl (Jože Bračič),

tfjj^taik Matija Sladič),

,//<)^PzD MM: Rudolf Uranjek

nellopulos), (izvoljena sta bila že 
meseca decembra 1981),

TOZD ITAK: Josip Rušeč 
Ginter (Janez Komatar),

TOZD SKIP: Ivan Cešnovar 
(Marjan Bečan),

TOZD IPKO: Viktor Lavrič 
(Rozalija Šebdhik),

DS DO IKO: Leopold Škan- 
der (Karel Andoljšek),

TOZD INŽENIRING: Milan 
Krajc (Alojz Kalan),

TOZD ZASTOPSTVA: Lud
vik Indihar (Darinka Lovren
čič),

TOZD IZOBRAŽ. CEN
TER: Emil Smrekar (Marinka 
Erdani),

TOZD PROJ. BIRO: Peter 
Hristov (Aleš Fujan),

TOZD ALCHROM: Marjan 
Purg (Branislav Petrovič),

DS DO IZIP: Bojan Šefman
>, .7 DO PMI: Marjana Pliber- (Marko Smolej),

Anton Ojsteršek), EDO KLIMAT: Ivan Erkla-
, .'DZD IND. PROIZV.:

Grešak (Branko Cimer-
,/ifTn)-
/4 °2D MONT. PROIZV.:
/4 rjan Podreznik (Vojko Hor-
ili [9>

KLIMA: Anton Fab- 
^ Trs e Martinec),
M ' °ZD LSNL: Marjan Oltra 

•r^Aodcnšek),
"*ZD HVA: Dušan Bedene

f«8

rAan Kek),
/4, °ZD LB K: Marjan Čuden 
;4van Janežič),

A UZD VIPO: Polde Pušljar 
'lVj, °JZ Skubic), (izvoljena sta
,Trvce4narca 1981), 

a kus DO LIVAR: Beno Bajda
"Ttozd i,dmann)’"'aZa elektromon-

A: Anton Lah (Peter Moč-
rmO,’

10ZD TEN TELEKOM.: 
w 5,nc Knez (Marjan Uhan),
4‘DZD TEN ENERG.: Mar- 

■ r‘ -rr.'i?er8ar (Matjaž Lojevec), 
mA*UZD DVIGAI O- Inže
/avdel (Danilo Deržanj, cak (iz,vQ°'Jte1na jc blla mesecaT07n ic/-x ., • ,z - marca 1981),
.!bano„P, ,.ISO: A,°JZ kracun EDO TIO: Milan Vejnovič

DS SOZD IMP: Bogomir Lei-

vec (Jurij Kamenar),
EDO TIO: Lucijan Lipušček 

(Silvi Velikajne),
EDO PANONIJA: Štefan

Legen (izvoljen je bil meseca 
marca 1981),

DS SOZD IMP: Lojze Javor
nik (Jože Brglez),

DS IB IMP: Lidija Močilnikar 
(Polona Ocepek)

Svet delavske kontrole sozd

Za delegate v svet samou
pravne delavske kontrole sozd 
IMP so bili izvoljeni:

DO PROMONT: Stane Pan
čur

DO PMI: Marko Grošelj 
DO IKO: Frančišek Terdič 
DO KLIMA: Anka Pfoder 
DO LIVAR: Ivan Razpotnik 
DO IZIP: Andrej Zupan 
DO EMOND: Stane Zorman 
EDO KLIMAT: Ciril Grošelj 
EDO PANONIJA: Ida Ben-

4 raaiiel Vivod),
'H It, , DO EMOND: Andrejli,a , EMONU: Ar
el Trvz,'a (Mlado Omerzu),

fr;T°ZD TRATA ČRPALKE:
■ Jžvnr Mase|j (Boris Ribarič)! 
' Cm4ena sta bila že meseca de- 
(‘f J^ra 1981)

TRitrata avtoma-
»van Težak (Nikolaj Ka-

Zbor Interne banke

Za delegate in namestnike v 
zbor Interne banke so bili izvo
ljeni:

Volitve v DO Klimat

TOZD OV: Stojan Filipič 
(namestnik Matija Avsec), 

TOZD KM: Vinko Lapuh 
(Štefan Novak),

TOZD MK: Marta Franetič 
(Jože Jordan), t

TOZD MM: Jože Vauhnik 
(Viktor Fras),

TOZD IB: Adi Smeh (Milan 
Berlič),

TOZD PROJEKTIVA: Franc 
Topolovec (Jožef Hebar), 

TOZD BLISK: Olga Temlin 
(Darinka Horvat),

TOZD ELEKTROKOVI- 
NAR: Danica Jakolič (Ema Ši
rovnik),

TOZD IND. PROIZV.: 
Anton Klakošer (Franc Završ
nik, ml.),

TOZD MONT. PROIZV.:

Hermina Čretnik (Andrej 
Titan),

TOZD LSNL: Rinaldo Stanič 
(Martin Škof)

TOZD HVA: Franc Kastelic 
(Jože Zadražnik),

TOZD LBK: Marjan Čuden 
(Marjan Križman),

TOZD VIPO: Vojteh Hoče
var (Josip Sluga), (izvoljena sta 
bila meseca marca 1981), 

TOZD ELEKTROMON- 
TAŽA: Milan Tomažin (Nada 
Djordevič),

TOZD TEN TELEKOM.: 
Marinka Velkavrh (Zlata Huz- 
jak),

TOZD TEN ENERG.: Ra
faela Snoj (Stanko Jeločnik), 

TOZD DVIGALO: Leopold 
Fakin (Marija Pičulin),

tVe v DO Promot

TOZD ISO: Janez Majce 
(Alojz Klevže),

TOZD TRATA ČRPALKE: 
Jože Lovrenčič (Andrej Saksi
da),

TOZD TRATA AVTOM.: 
Karlo Per (Milenko Denadič), 

TOZD ITAK: Ludvik Prušek 
(Igor Bajec),

TOZD SKIP: Angela Rajh 
(Mojca Šetina),

TOZD IPKO: Lovro Rogelj 
(Franc Čarman),

TOZD INŽENIRING: Mijo 
Tisaj (Jože Podergajs),

TOZD ZASTOPSTVA: 
Mirja Oblak (Milena Petje), 

TOZD IZOBRAŽ. CEN
TER: Alojz Kovač (Marija
Kepic),

TOZD PROJ. BIRO: Bojan 
Šijanec (Drago Goli),

TOZD ALCHROM: Leopol- 
dina Zafošnik (Jasna Marot), 

EDO KLIMAT: Marija Prah 
(Miro Dražumerič),

EDO TIO: Marica Bončina 
(Silva Kosmač),

EDO PANONIJA: Edvard 
Jaksič (Silvana Šticl)

Delavska kontrola Interne 
banke

Za delegate v odbor samou- . 
pravne delavske kontrole In
terne banke IMP so bili izvoljeni: 

DO PROMONT: Bratimir 
Stojanovič

DO PMI: Breda Frank 
DO IKO: Valentin Čižrnan 
DO KLIMA: Konrad Kaučič 
DO LIVAR: Jožica Markovič 
DO IZIP: Nataša Chvatal 
DO EMOND: Fani Luznar 
EDO KLIMAT: Stane Krvina 
EDO TIO: Franc Tušar 
EDO PANONIJA: Jože Zver 

(izvoljen je bil marca 1981)

DO PROMONT

Predsednik delavskega sveta 
delovne organizacije: Franc Pa
vlin

-Predsednik konference sindi
kata: Bojan Vukšinič

TOZD OGREVANJE — 
VODOVOD

Predsednik delavskega sveta: 
Alojz Jankovec

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Janez Brajer

Sekretar OO ZK: Alojz Balj- 
kovec

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Ivan Križnič.

Vodja splošne delegacije SIS: 
Miran Žuvela

TOZD KLIMA MONTAŽA
Predsednik delavskega sveta: 

Vinko Lapuh
Predsednik izyršnega odbora 

sindikata: Bojan Vukšinič
Sekretar OO ZK: Miran Polj

šak
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: Stefan Levstek
Vodja splošne delegacije SIS: 

Vojko Cigoj

TOZD MONTAŽA
KOPER

Predsednik delavskega sveta: 
Delgi Jerman

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Marjan Žnidarčič

Sekretar OO ZK: Stanislav 
Močnik

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: še ni izbran

Vodje delegacije SIS: še niso 
izbrani

DELOVNA SKUPNOST 
DO PROMONT

Predsednik delavskega sveta: 
Irena Švab

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Bojan Gruden

Sekretar OO ZK: Janez Ta- 
bemik

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Ljerka Franetič- 
Majdič

Vodja splošne delegacije SIS: 
Janez Kos

DO PMI
Predsednik delavskega sveta 

delovne organizacije: Rado
Zupan

Predsednik konference sindi
kata: Marjan Križan

TOZD MONTAŽA MARI
BOR

Predsednik delavskega sveta: 
Rudi Uranjek

• Nadaljevanje na 10. strani.
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• Nadaljevanje z 9. strani.

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Milan Belej 

Sekretar OO ZK: Dinko
Lonič

Vodja delegacije zbora zdru-' 
ženega dela: Jože Vauhnik 

Vodja posebne delegacije SIS 
za vzgojo in izobraževanje: 
Stanko Koležnik

Vodja posebne delegacije SIS 
za raziskdvalno dejavnost: Janez 
Janko

za stanovanjsko gospodarstvo: 
Boris Vrečič

Vodja združene delegacije za 
vzgojo in izobraževanje, kulturo, 
telesno kulturo in raziskovalno 
dejavnost: Janez Matih

Vodja posebne delegacije SIS 
za kulturo: Ivan Čobec

Vodja posebne delegacije SIS 
za zdravstvo: Emilijana Klug 

Vodja posebne delegacije SIS 
za socialno skrbstvo: Vinko Ca
futa

Vodja posebne delegacije SIS 
za otroško varstvo: Jožica Ger- 
lušnik

Vodja posebne delegacije SIS 
za zaposlovanje: Edi Jelenc

TOZD ELEKTROKOVI- 
NAR

Predsednik delavskega sveta: 
Ivan Gobec

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Rok Juršič

Sekretar OO ZK: Janez Zem
ljarič

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Franc Fridl

Vodja posebne delegacije SIS 
za vzgojo in izobraževanje: Nada 
Vindiš

Vodja posebne delegacije SIS 
za raziskovalno dejavnost: Jože 
Kampi

Vodja-posebne delegacije SIS 
za kulturo: Stanislav Plohl

Vodja posebne delegacije SIS 
za zdravstvo: Marjan Ulas

Volitve v tozdu TEN — Telekomunikacije.

Vodja posebne delegacije SIS 
za stanovanjsko gospodarstvo: 
Ivan Pem

Vodja posebne delegacije SIS 
za pokojninsko invalidsko zava
rovanje kmetov: Mirko Pranje

TOZD INŽENIRSKI BI
ROJI MARIBOR

Vodja delavskega sveta: Jo
žica Flere

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Adi Smeh 

Sekretar OO ZK: Milan Berlič 
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: Breda Frank 
Vodja združene delegacije 

SIS: Adi Smeh

Vodja posebne delegacije SIS 
za kulturo: Franc Merc

Vodja posebne delegacije SIS 
za otroško varstvo: Ivanka Piov- 
čak

Vodja posebne delegacije SIS 
za socialno skrbstvo: Marija 
Goj košek

Vodja posebne delegacije SIS 
za zaposlovanje: Cvetka Marholt 

Vodja posebne delegacije SIS 
za pokojninsko in invalidsko za
varovanje: Jože Baudek 

Vodja posebne delegacije SIS 
za stanovanjsko gospodarstvo: 
Marjan Intihar

TOZD BLISK
Predsednik delavskega sveta: 

Bojan Skalar
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Marjan Zobarič 
Sekretar OO ZK: Branko 

Brulc
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: Ludvik Števančec 
Vodja posebne delegacije SIS 

za zdravstvo: Martin Balažič 
Vodja posebne delegacije SIS

TOZD PROJEKTIVA
Predsednik delavskega sveta: 

Janez Roš
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Zlatan Alagič- 
Sekretar OO ZK: Ivan Po

grajc
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: Andrej Zafred 
Vodja združene delegacije 

SIS: Drago Bračič
DELOVNA SKUPNOST 
DO PMI

Predsednik delavskega sveta: 
Nežka Kramarič

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Anton Ojsteršek 

Sekretar OO ZK: Janko Si- 
ranko *

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Nežka Kramarič 

Vodja združene delegacije 
SIS: Zlata Petovar

DO EMOND
Predsednik delavskega sveta: 

Dušan Korimšek 
Predsednik konference sindi

kata: Anton Lah
TOZD ELEKTROMON- 
TAŽA

Predsednik delavskega sveta: 
Štefan Panič

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Jule Šeremet

Sekretar OO ZK: Janez
Opeka

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Peter Močnik

Iflll

Vodja posebne delegacije SIS 
za vzgojo in izobraževanje: Jože 
Bidovec

Vodja posebne delegacije SIS 
za kulturo: Olga Jagodič

Vodja posebne delegacije SIS 
za raziskovalno dejavnost: 
Drago Lapajne 

Vodja posebne delegacije SIS 
za zdravstvo: Vlado Vodopivec 

Vodja združene delegacije za 
socialno skrbstvo: Leon Žitnik

TOZD TEN TELEKOMU
NIKACIJE -

Predsednik delavskega sveta: 
Anton Bezjak

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Dušan Mestinšek

Sekretar ZK: Franc Bavec
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: zaradi postopka 
reorganizacije TEN še ni izvo
ljen

Vodja delegacije SIS: še niso 
konstituirane delegacije

TOZD TEN ENERGE
TIKA

Predsednik delavskega sveta: 
Matjaž Lojevec 

Predsednik izvršnega odbora

Novoizvoljeni člani delavskega sveta v tozdu ISO.
sindikata: Leopold Tomšič 

Sekretar OO ZK: Andrej No- 
voselec

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Anton Strah 

Vodja posebne delegacije SIS 
za vzgojo in izobraževanje: 
Franc Prijatelj

Vodja posebne delegacije SIS 
za raziskovalno dejavnost: De- 
mitrij Mihelčič

Vodja posebne delegacije SIS 
za zdravstvo: Milan Prošek 

Vodja posebne delegacije SIS 
za kulturo: Pavel Nemček 

Vodja združene delegacije SIS 
za socialno skrbstvo: Franc
Žgajnar

TOZD DVIGALO
Predsednik delavskega sveta: 

Vinko Sladoljev
Predsednik izvršnega odbo 

ra sindikata: Miran Žilnik 
Sekretar OOZK: Rasto Pečar 
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: Drago Grandovec 
Vodja štirih posebnih dele

gacij SIS in ene združene delega
cije SIS: Janez Remias

TOZD ISO SLOVENSKE 
KONJICE

Predsednik delavskega sveta: 
Oto Bauman

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Alojz Jurič

Sekretar OO ZK: Zdravko 
Galuf

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Jože Žnidar

Vodja združene delegacije SIS 
za izobraževanje, kulturo, otro
ško varstvo, telesno kulturo, ra
ziskovalno dejavnost: Danijela 
Dovnik

Vodja združene delegacije SIS 
za socialno varstvo, socialno 
skrbstvo, zaposlovanje, pokoj
ninsko invalidsko zavarovanje in 
stanovanjsko gospodarstvo: 
Aleš Gorenjak

DELOVNA SKUPNOST 
DO EMOND

Predsednik delavskega sveta:
Ivo Cvek

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Jože Šubic

Sekretar OO Z K: Bojan Pin- ' 
terič

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Anton Ježek (pred
log)

Vodja štirih posebnih dele
ža socialno varstvo, seetatot* 
za izobraževanje: še ni izbran

Vodja posebne delegacije SIS 
za raziskovalno dejavnost: še ni 
izbran

Vodja posebne delegacije SIS 
za kulturo: še ni izbran

Vodja posebne delegacije SIS 
za zdravstvo: še ni izbran

Vodja združene delegacije SIS 
za socialno skrbstvo: še ni izbran

DO IKO
Predsednik delavskega sveta: 

Leopold Škander
Predsednik konference sindi

kata: Janez Rojic

TOZD TRATA ČRPALKE
Predsednik delavskega sveta: 

Rajko Primc
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Mijo Goričanec
Sekretar OO ZK: Martin Bri

novec
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: še ni izbran
Vodja splošne delegacije SIS: 

Niko Pezdirc

TOZD TRATA AVTO
MATIKA

Predsednik delavskega sveta: 
Peter Slabšak

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Anton Plantan 

Sekretar OO ZK: Janez Rojic 
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: še ni izbran 
Vodja splošne delegacije SIS: 

še ni izbran

TOZD ITAK
Predsednik delavskega sveta: 

Drago Ogrič
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Brane Matko 
Sekretar OO ZK: Slavko So

mrak
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: še ni izbran
Vodja (2) združenih delegacij 

SIS: še ni izbran
Vodja posebne delegacije SIS 

za raziskovalno dejavnost: še ni 
izbran

TOZD SKIP
Predsednik delavskega sveta: 

Ivan Češnovar
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Slavko Kastelic 
Sekretar OO ZK: Tomaž Šilc 
Vodja delegacije za zbor zdru

ženega dela: Marjan Bečan 
Vodje delegacije SIS: še niso 

izbrani

TOZD IPKO
Predsednik delavskega sveta: 

Viktor Lavrič
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Franc Grdin
Sekretar OO ZK: Milan Šilc 
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: Franc Čarman 
Vodja splošne delegacije SIS: 

Feliks Grmek

SKUPNOST

Volitve v delovni skupnosti Emond.

DELOVNA 
DO IKO

Predsednik delavskega sveta: 
. Marko Drobež

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Alenka Bajec

Sekretar OO ZK: Pavle AVirova 
lohar ^od

Vodja delegacije zbora zdntele 
ženega dela: še ni izbran nje 

Vodja splošne delegacije SlVod 
še ni izbran štip

DO KLIMA

Predsednik delavskega svcI:pre| 
Ludvik Krajcer -ojz

Predsednik konference sin£‘prei 
kata: Stane Božič Idik

TOZD INDUSTRLJSfcave 
PROIZVODNJA V0(

Predsednik delavskega sve^ga 
Bojan Koštomaj Voi

Predsednik izvršnega odbc| st; 
sindikata: Miran Škoflek 'Pos 

Sekretar OO ZK: Rado''3*jnii 
Božič 3 P la

Vodja delegacije zbora zdrveti 
ženega dela: Franc Ko^ižo
nik. * jiav

Vodja združene delegacije SjjVo. 
za izobraževanje, raziskovanju 
kulturo: Franc Medved Prč;

Vodja združene delegacije SKVo 
za zdravstvo, telesno k uit uh so 
Stane Žurman Kt\

Vodja združene delegacije SVVo 
za otroško varstvo, social*av 
skrbstvo, zaposlovanje: Dahi 
Pečenko

Vodjazdružene delegacije 
za invalidsko pokojninsko zavf 
rovanje, stanovanjsko gospod^ 
stvo: Konrad Kavčič [m

ran
TOZD MONTAŽN'1 Pr
PROIZVODNJA p

Predsednik delavskega sveI3p_r 
Hermina Čretnik I

Predsednik izvršnega odbeL r 
sindikata: Drago Krašek *r;

Sekretar OO ZK: Marj3.. r 
Šmid ndi

Vodja delegacije zbora zdh 
ženega dela: Franc Hudej / 

Vodja splošne delegacije Sli 
Borut Krašovec

DELOVNA SKUPNO^] 
DO KLIMA CELJE

Predsednik delavskega svet’ 
Vili Špeglič 

Predsednik izvršnega odb^M 
sindikata: Štefka Novak 

Sekretar OO Z Kr Zdrav,j 
Vidmar 

Vodja delegacije zbora zdb 
ženega dela: Helga Volk 

Vodja splošne delegacije Sli 
Slavica Marš

DO KLIMAT

Predsednik delavskega svel 
Ivan Erklavec

Predsednik izvršnega odb°'i 
sindikata: Ivan Kolin

Sekretar OO ZK: Milovan 1' 
ničijevič 

Vodja delegacije zbora z^ 
ženega dela: Pavel Boh

Vodja združene delegacije Tl 
za vzgojo, izobraževanje, ku' ,1 
ro, raziskovalno dejavn0 I 
Janez Dolinar

Vodja združene delegacije "J 
za zaposlovanje, pokojnin5 A 
invalidsko zavarovanje: B°J • 
Pahor -jfl

Vodja združene delegacije 5 
za zdravstvo, telesno kulturo, 
cialno skrbstvo: Ivan Sambol.. CDV od j a združene delegacije TT
za stanovanjsko gospodar?1 
otroško varstvo: Jože Bevcef
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0 TIO IDRIJA
edsednik delavskega sveta: 

Tratnik
redsednik konference sindi- 

‘a' Ivan Šuligoj
“?wetar OO ZK: Vladimir
?snik
°dja delegacije zbora zdru- 

^ga dela: Ivo Vencelj 
°dja posebne delegacije SIS 

gi^gojo in izobraževanje: Ivan

°dja posebne delegacije SIS 
;aPoslovanje: Jože Zajc 
,°dja posebne delegacije SIS 
dz,skovalno dejavnost: Janko 

..Rajne
°dja posebne delegacije SIS

Sekretar OO 7K: Marjan
Oltra

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Dušan Markelj 

Vodja združene delegacije SIS 
za izobraževanje, kulturo, tele
sno kulturo: Janez Vodenšek 

Vodja združene delegacije SIS 
za socialno varstvo: Rinaldo Sta
nič

Vodja posebne delegacije SIS 
za zdravstvo: Zdena Koščak

TOZD ZASTOPSTVA
Predsednik delavskega sveta: 

Zofija Kavčič
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Zdene Dejanovič
Sekretar OO ZK: Andrej

Trtnik
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: Mirjam Oblak
Vodja splošne delegacije SIS:- 

še ni izbran

,klJlturo: Marjan Gantar
°dja posebne delegacije SIS

Zdravstvo: Anka Gliha 

^°dja posebne delegacije SIS
socialno skrbstvo: Angela

TOZD HVA
Predsednik delavskega sveta: 

Tine Mendiževec
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Ivan Kek
Sekretar OO ZK: Jože Za- 

dražnik
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: Ivan Kek
Vodja splošne delegacije SIS: 

Peter Bregar

TOZD IZOBRAŽEVALNI 
CENTER

Predsednik delavskega sveta: 
Erna Tadič

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Janez Penca 

Sekretar OO ZK: Ida Kurent 
Vsi so delegacija za zbor zdru

ženega dela, vsi so delegacija za 
SIS

°dja posebne delegacije SIS 
%[ sfa*iovanjsko gospodarstvo: 
•Nav Kolen

■ °dja posebne delegacije SIS 
nvalidsko in pokojninsko za- 

VVanje: Marija Pirc 
.^dja posebne delegacije SIS 

nje 00 ku*turo: Stanko Veli-

’*^°dja posebne delegacije SIS 
stlpendiranje: Drago Zelene

TOZD LBK
Predsednik delavskega sveta: 

Jože Marinič
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Ivan Janežič
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: še ni izbran
Vodja splošne delegacije SIS: 

še ni izbran

D° PANONIJA

Redsednik delavskega sveta: 
,dt!]z Barborič'p °yiooric

Irti edn'k izvršnega odbora 
„'*ata: Jože Kouter .

'Cve ‘ar 00 ZK: Andrej Za-

.,:,y°dja delegcije zbora združe- 
’ F dela: Vilijan Ortar 
J °dja združene delegacije SIS

TOZD VIPO
Predsednik delavskega sveta: 

Franc Zaletel
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Janez Tancek 
Predsednik delegacije zbora 

združenega dela: Jože Mravlja 
Predsednik splošne delegacije 

SIS: Franc Bradač

TOZD PROJEKTIVNI 
BIRO

Predsednik delavskega sveta: 
Dušan Holzbauer 

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Dušan Plut 

Sekretar OO ZK: Primož. Go
slar

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Matjaž Maček 

Vodja splošne delegacije SIS: 
Milan Pavlica

SKUPNOST

[stanovanjsko gospodarstvo, 
v,T°s'0Vanje, invalidsko in po- 
rPlak^0 zavarovanie: Franc

1 j 0(Jja združene delegacije SIS 
!i ^faževanje in raziskovalno 

s,lenost: Roman Gomiunik
■ združene delegacije za 

Qr-ro 'n telesno kulturo: Olga

DELOVNA 
DO LIVAR

Predsednik delavskega sveta: 
Iztok Munih

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Dane Nanut

Sekretar OO ZK: Franc Ko
porce

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Janez Kuralt 

Vodja splošne delegacije SIS: 
Jožica Pogačar

TOZD ALCHROM
Predsednik delavskega sveta: 

Vinko Lavrenčič
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Jože Malec
Sekretar OO ZK: Branislav 

Petrovič
Predsednik delegacije zbora 

združenega dela: Vladimir Viš- 
nar

Vodja združene delegacije SIS 
za vzgojo in izobraževanje, 
zdravstvo in socialno skrbstvo: 
Maks Šnofl

Vodja združene delegacije SIS 
za telesno kulturo in otroško var
stvo: Marjan Domadenik

n °dja združene delegacije SIS 
^ocialno skrbstvo in otroško 

-| ytVo: Jolanka Sapač 
,,L odia posebne delegacije za J aystvo: Helmut Vidic

DO IZIP

LIVAR

Predsednik delavskega sveta: 
še ni izvoljen

Predsednik konference sindi
kata: Rajko Strmole

Redsednik delavskega sveta:
Kasteliciip "usieuc 

anredsednik konference OOS: 
ez Vodenšek (predlog)

f?rZD LSNL
’ Ilt,e . edn*k delavskega sveta:J pa Marjan

incl t Sednik izvršnega odbora 
'Nata: Zlatko Klemen

TOZD INŽENIRING
Predsednik delavskega sveta: 

Franc Mrhar
Predsednik izvršnega odbora 

sindikata: Bogdan Bitenc
Sekretar OO ZK: Dušan Ho

čevar
Vodja delegacije zbora zdru

ženega dela: Vlastimir Boh
Vodja splošne delegacije za 

SIS: ga nimajo, ker je vsak dele
gat zadolžen za svoje področje

DELOVNA SKUPNOST 
DO IZIP

Predsednik delavskega sveta: 
Ana Udovič

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Marija Škrjanec

Sekretar OO ZK: Bojan Šef- 
man

Vodja delegacije zbora zdru
ženega dela: Bojan Šefman

Vodja delegacije SIS: Sonja 
Sindič

SKUPNOSTDELOVNA 
SOZD

Predsednik delavskega sveta: 
Franc Zatler

Predsednik izvršnega odbora 
sindikata: Lojze Javornik

Sekretar OO ZK: Stane M a uri 
Vodja delegacije združenega 

dela: Marija Primc
Vodja delegacije SIS: še ni 

izbran

SOZD IMP, o. sub. o. 
Industrijska montažna podjetja 
61000 — Ljubljana, Titova 37

Potrdilo

POČITNIŠKA SKUPNOST

Tov.V

DS oz. TOZD

Potrjujemo prejem vaše prijave za letovanje v počitniškem domu. Glede na vaše želje in razpoložljive 
kapacitete smo vašo prijavo upoštevali za čas

1982

v počitniškem domu

Prosimo, da gornjo razporeditev upoštevate; za primer, da se z njo ne strinjate, pa vas prosimo, da se 
oglasite v kadrovski službi DO oz. TOZD.
Pismene prijave za letovanje bodo sprejemale kadrovske službe od 15. 4. do 1.5. 1982.
Prijav po telefonu in tudi pomanjkljivo izpolnjenih pismenih prijav strokovna služba počitniške skup
nosti ne bo upoštevala.
Komisija za razporeditev kapacitet bo uskladila prijave in do 20. maja 1982 posredovala potrditev 
kadrovskim službam DO oz. TOZD.
Najmanj 7 dni pred odhodom na dopust dvignite napotnico v kadrovsko splošnem sektorju DO oz. 
TOZD.
Ob dvigu napotnice mora biti obvezno vplačana najmanj akontacija v višini pripadajočega regresa, 
razlika pa takoj pri prvem naslednjem izplačilu OD.

V Ljubljani. 1982. Za recepcijo:

IZVLEČEK IZ SAMOUPRAVNEGA SPORAZUMA POČITNIŠKE SKUPNOSTI:

ČLEN 34 - Storitve počitniških domov imajo pravico uživati:
— člani delovnega kolektiva
— družinski člani pod 1. in osebe, ki jih te vzdržujejo
— upokojenci IMP
— za člane družine se šteje: žena. mož. otroci, starši in posvojenci.

ČLEN 35 — Doba koriščenja počitniškega doma traja za vsakega koristnika in njegove družinske člane 
10 dni v koledarskem letu.

ČLEN 36 — Prednost pri letovanju v počitniških domovih imajo člani kolektiva s šoloobveznimi otroki, 
dalje člani kolektiva, ki v preteklih letih niso letovali v počitniških domovih IMP, in končno 
tuji gostje, če so proste kapacitete, vendar-plačajo polno ekonomsko-plansko ceno 500,00 
din.

Težave naše počitniške skupnosti

Težko je dohajati vse višje cene
Leto je naokrog in spet je čas, da se prijavimo na letovanje. Kdor 

želi letovati preko naše počitniške skupnosti, naj pošlje prijavo v ka
drovsko službo svojega tozda ali delovne skupnosti najkasneje do 1. 
maja.

Letos bo v delu počitniške 
skupnosti nekaj sprememb. Re
cepcije na Titovi 37 ne bo več. 
Delavci, ki bodo letovali preko 
naše počitniške skupnosti, bodo 
dvignili napotnice kar v kadrov
ski službi svojega tozda ali de
lovne skupnosti.

Reči je treba, da je bilo na 
svetu počitniške skupnosti o uki
nitvi skupne recepcije precej po
lemike. Predvsem delavci tozdov 
s sedežem v Ljubljani so že nava
jeni, da dvigajo napotnice na Ti
tovi 37. Nekateri se bojijo, da 
bodo imeli delavci zdaj več sit
nosti. Po drugi strani pa je res, da 
kadrovske službe v neljubljan- 
skih tozdih že lep čas delijo na
potnice, pa ni bilo nobenih težav.

Da bi bile zadeve jasnejše, naj 
opišemo, kako bo tekel ves po
stopek od prijave do vročitve na
potnice!

Delavec bo oddal prijavo v 
svoji kadrovski službi, kjer mora 
biti, kot rečeno, do 1. maja.

Kadrovska služba bo prijave 
overovila in jih do 5. maja po
slala strokovni službi počitniške 
skupnosti.

Strokovna služba bo nato leto
valce razporedila. Ker so pri raz
porejanju vedno težave, svet po
čitniške skupnosti predlaga, naj 
vsak v prijavo vpiše še eno ali dve 
alternativi (drug kraj ali datum, 
ki bi bil tudi sprejemljiv). Vsako 
leto namreč ugotavljamo, da je 
za določene kraje in datume 
mnogo preveč prijav, medtem ko 
so drugod še prosta mesta. Če 
bodo na prijavnici tri ali vsaj dve 
možnosti, bo na jbrž lažje razpo
rediti vse kandidate za letovanje 
tako, da bodo vsi zadovoljni.

Strokovna služba bo vse, ki 
bodo sprejeti ali zavrnjeni pi
smeno obvestila tako kot do
slej.

Novost bo, kot že rečeno, pri 
dviganju napotnic, ki jih bodo vsi 
letovalci dobili v svoji kadrov
ski službi. Da ne bi bilo zapletov, 
bo morala trakovna služba po
slati napotnice v kadrovske 
službe vsaj 10 dni pred začetkom 
vsake izmene.

Druga novost je ta, da delavci, 
ki bodo letovali prek počjtniške 
skupnosti, ne bodo dobili regresa 
za letovanje v roko. Tozd ali de
lovna skupnost ga bo zanje naka
zal* počitniški skupnosti kot 
akontacijo za letovanje. Tisti de
lavci, ki iz upravičenih razlogov 
ne bodo mogli na počitnice, bodo 
regres seveda dobili nazaj.

Toliko o pogojih poslovanja, 
kakršne je sprejel svet počitniške 
skupnosti na seji 23. marca.

Zdaj pa cene!
Letošnja planska cena penzio

nov v počitniški skupnosti je 500 
dinarjev za odrasle in 450 za 
otroke. Lani je bila planska cena 
380 dinarjev za odrasle in 340 za 
otroke.

Oh tem je treba povedati, da 
naši delavci sza letovanje ne pla
čujejo polne cene, saj tozdi del 
cene subvencionirajo. Svet po
čitniške skupnosti je predlagal, 
naj bi bila cena penziona za člp~r>e 
kolektiva in družinske člane last
nega dohodka 310 dinarjev, za 
družinske člane, ki imajo lasten 
dohodek, 400 dinarjev in za 
otroke od treh do desetih let 260 
dinarjev. V pred in posezoni pa 
šote cene: 230, 300 in 200 dinar
jev.

To je seveda le predlog počit
niške skupnosti. Zdaj bodo imeli 
besedo delavski sveti tozdov in 
delovnih skupnosti, ki bodo 
sklepali o višini subvencij. Člani 
sveta počitniške skupnosti so 
menili, da bi bilo lepo, če bi letos 
vsi tozdi in delovne skupnosti 
sprejeli natančno tak predlog in 
bi bili tako enotni. Lani žal ni bilo 
tako, zato so delavci iz različnih 
tozdov plačevali različne cene za 
letovanje v istih domovih.

Letovanje v Ankaranu bo 250 
dinarjev za člane kolektiva in 
ožje svojce in 200 dinarjev za 
otroke pd treh do desetih let.

Podražili se bosta tudi hišici na 
Veliki planini —- kdor ju bo 
najel, bo plačal 200 dinarjev 
dnevno in turistično takso za vse, 
ki bodo prenočevali.

Letovanje ni ravno poceni in 
tudi letošnja podražitev ni majh

na, so menili člani sveta počitni
ške skupnosti. Toda primerjava s 
cenami, ki so jih naračunali go
stinci, kaže, da počitniška skup
nost skrbno obrača dinarje. Pri 
turističnih cenah se letos doga
jajo čudne reči. Najbrž ni nak
ljučje, da so hrvaški turistični de
lavci predstavili svojo ponudbo v 
Ljubljani šele proti koncu 
marca. Nasploh se je zdelo, da se 
nobena turistična organizacija ne 
more prav lahko odločiti, kakšne 
cene naj zahteva. Zato je tudi 
svet naše počitniške skupnosti 
letos kasneje opredelil pogoje po
slovanja, kot smo bili vajeni 
prejšnja leta.

Zgovorne so primerjave po
nudb, ki jih je počitniška skup
nost prejela od turističnih druš
tev in organizacij. Najcenejši 
penzioni.so okrog 450 dinarjev, 
večina pa od 500 do 550 in neka
teri celo čez 700. (Slednjih sploh 
ni nihče resno jemal.) Ker počit
niška skupnost najema postelje 
za 60 do 90 dni in nikoli ni mo
goče napolniti čisto vseh (če imaš 
tričlansko družino in samo sobo s 
štirimi posteljami, jim najbrž ne 
moreš vsiliti »podnajemnika«), 
vidimo, da bosta naša domova v 
Fiesi in Lošinju najbrž spet po
krivala, primanjkljaj, ki nastaja 
drugod.

V letu 1981 je bilo v Fiesi 
okrog 562.000 dinarjev presež
ka, na Lošinju nekaj pod 
302.000, v Ankaranu skoraj 
33.000 in na Vojskem 1 52.700 
dinarjev. Pri vseh najetih kapaci
tetah so bile zgube, vendar je bil 
skupen rezultat ničla. K temu je 
brez dvoma, prispevalo dejstvo, 
da so bili%sebni dohodki in po
godbe o delu za delavce v počit
niških domovih plačane iz sred
stev delovne skupnosti sozda.

če upoštevamo vse okoliščine, 
moramo priznati, da so se vsi, ki 
so delali v počitniških domovih, 
lani potrudili — o tem pričajo 
tudi številne pohvale — in je tudi 
strokovna služba dobro krmarila 
barko počitniške skupnosti med 
čermi podražitev. Predsednik 
sveta počitniške skupnosti Tone 
Lah je vse pohvalil za dobro 
delo, se jim zahvalil in jim zaže
lel, da bi bili tud, letos enako 
uspešni. LOJZE JAVORNIK*
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Cene letovanja za 1982
RAZPORED IZMEN

predsezona glavna sezona posezona
10. 6. do 22.6. 2. 7. do 12.7. 21. 8. do 31.8.
22. 6. do 2.7. 12. 7. do 22. 7. 31.8. do 10.9.

22. 7. do 1.8.
1. 8. do 11. 8.

11. 8. do 21.8.

FIESA, VELI LOŠINJ, VERUDELA, RAB,
‘

VRSAR, NOVI VINODOLSKI

L Člani kolektiva in ožji svojci
sezona pred in posezona

— brez lastnega dohodka 310.00 230.00
2. Ožji svojci z lastnim dohodkom
3. Za otroke članov kolektiva

400,00 300,00

od 3 do 10 let 260,00 200,00

VODICE POLPENZION
1. Člani kolektiva in ožji svojci

— brez lastnega dohodka 260,00
2. Ožji svojci z lastnim dohodkom
3. Za otroke članov kolektiva

330,00

od 3 do 10 let 220,00

ANKARAN
1. Člani kolektiva in ožji svojci 250,00
2. Otroci od 3 do 10 let 200,00

VELIKA PLANINA
Hišica dnevno 200,00

VOJSKO
L Odrasli 360,00
2. Otroci " 310,00

Opomba: V ceno ni všteta turistična taksa, ki jo plača vsak gost posebej.

Prijava za letovanje
SOZD IMP, o. sol. o. 
Industrijska montažna podjetja 
61000 LJUBLJANA, Titova 37

POČITNIŠKA SKUPNOST
ROK ZA P

1. 5.1sse
PRIJAVA ZA LETOVANJE

Podpisani....................................................... zaposlen v DS oz. TOZD
.............................................odleta.......... .stanujočv ...........................

se prijavljam na letovanje v počitniškem domu:

1.

Razen mene bodo letovali člani moje družine:

PRIIMEK IN IME

.... v času od... ............do.......

............do........

........to je....

.... včasu-od... ............do....... ........to je....

leto roj. sorodstveno zaposlen
za otroke razmerje da— ne

...lit
>o

... H)

4. ' ai
VI
>o
hČe glede na razpoložljive kapacitete v navedenem času ne bo mogoče rezervirati prostora, sem pripra,j| 

ljen po vašem obvestilu spremeniti termin letovanja. la
InS to prijavo se obvezujem, da bom dopust v domu koristil v navedenem času, oziroma, da ga bob1 

primeru objektivnih zadržkov odpovedal vsaj 14 dni pred predvidenim časom koriščenja, v nasproti 
primeru pa se obvezujem podjetju poravnati vso škodo, ki bi nastala zaradi moje nepravočasne odpjj 
vedi. Prav tako se obvezujem, da bom svoje obveznosti poravnal ob prvem naslednjem izplačilu L 
oziroma se mi te lahko odtegnejo od osebnih dohodkov.

V'. ., dne . 1982
... 'I

(lastnoročni podpis)

Govoriti je lažje kot pisati

Učimo se arabščine
Marca se je v IMP začel tečaj arabščine, ki ga obiskujejo nekateri 

naši delavci. Vodi ga profesor Vladislav Jagodic, lektor za arabski 
jezik na Filozofski fakulteti v Ljubljani. V krajšem pogovoru, ki sva ga 
imela pred nekaj dnevi, je na kratko orisal pomen in značilnosti arabš
čine, probleme pri učenju arabščine in povedal, kakšno je zanimanje 
za ta jezik. Takole je pripovedoval:

»Arabščina spada po številu 
govorečih med najbolj razširjene 
jezike na svetu. Govori jo danes 
preko 150 milijonov ljudi. Po 
pomembnosti je takoj za kitajš
čino, angleščino, ruščino, španš
čino, francoščino. Velik je tudi 
gospodarski pomen arabščine, 
saj so arabske dežele glavne 
proizvajalke nafte. Z večino 
arabskih dežel smo bili Jugoslo
vani vedno v dobrih odnosih. Ti 
odnosi najsibo gospodarskega, 
političnega, športnega ali kultur
nega značaja, se vedno bolj po
glabljajo. Zato je razumljivo, da 
se je pokazalo, da je vsaj 
osnovno znanje arabščine za 
mnoge naše strokovnjake in 
druge delavce, ki odhajajo na 
delo v arabske dežele, zelo ko
ristno. Seveda, tu pride glede na 
profil našega strokovnjaka, de
lavca oziroma na čas njepovegn 
bivanja v teh deželah do vpraša
nja, »katera arabščina«.

Za nepoučenega je malce ne
logično vprašanje, vendar, treba 
je vedeti, da je poleg uradno 
priznane standardne knjižne 
arabščine, ki je enotna za vse 
arabske države od Atlantskega 
oceana do Perzije, še domača 
pogovorna arabščina, ki se razli
kuje od ene arabske dežele do 
druge. Razlike v govoru med 
arabskimi državami so kot pri 
nas med slovenščino in srbohr
vaščino. Knjižna arabščina ni 
praktično materinščina skoraj 
nobenemu Arabcu in se. je mora 
vsak Arabec naučiti. Seveda, 
precej olajšuje učenje to, da je 
večina Arabcev muslimanske 
vere in da jezik korana le ni do
cela neznan tudi preprostemu 
Arabcu. V novejši dobi pa poleg 
šole tudi moderna komunikacij
ska sredstva: radio, , televizija, 
fi,m šinjo poznavanje tudi 
knjižne arabščine. Jasno je, da je 
za komercialista, ki bo podpisal

Pri pouku arabščine.

pogodbo v arabskem jeziku, za
želeno znanje knjižne arabščine, 
a za delavca, ki je na delovišču po 
2 leti ali več,'kjer se vsak dan sre
čuje z domačini, pa je bolj ko
ristno znanje domače pogovorne 
arabščine tiste dežele. Zato smo 
pri tem tečaju postavili težišče na 
uvajanje v pogovorno bagdad
sko arabščino oh istočasnem 
spoznavanju osnov knjižne 
arabščine za tiste, ki bi želeli po
globiti svoje znanje tudi v tej 
smeri.

Začetek učenja tega jezika je 
težak, ker je struktura jezika

Za izobraževanje ni nikoli prepozno
Vse delavce delovne organizacije, ki nimajo 

končane osnovne šole, vabimo, da spet sežejo 
po knjigi, končajo osnovno šolo ter tako doseže
jo, zastavljen cilj v mladosti.

Če se odrasel človek pri tridesetih ali štiride
setih ponovno vpiše v osnovno šolo, ni sramota. 
Škoda je le zavreči pravico, ki nam jo daje usta
va. V sodobnem žaljenju se nepismen in polpi
smen človek čuti nujno odtujenega od splošnih 
razvojnih tokov in širšega družbenega dogaja
nja, ostaja na robu družbenopolitičnega življe
nja. Družbeni problem pa je tudi nizka raven pi
smenosti, ki ima za osnovo sicer končano nižjo 
in srednjo stopnjo osnovne šole, nima pa celo
vite, sklenjene osnovne izobrazbe in vzgoje.

Po statističnem popisu iz leta 1974 je med za
poslenimi brez končane osnovne šole v Sloveniji 
193.000 oziroma 30% delavcev, kar je slabše 
od jugoslovanskega povprečja. Pričakovati je 
bilo, da bo vpis v osnovne šole za odrasle iz leta v 
leto manjši, odstotek Slovencev z dokončano 
osnovno šolo pa vedno večji. Menimo, da se 
delež tistih z nedokončano osnovno šolo v Slo
veniji ni zmanjšal, ker nekvalificirana delovna

sila iz drugih republik vztrajno doteka. Premiki 
na tem področju seveda so.

Delež nepismenih je v zadnjem desetletju 
upadel skoraj za 5 %: število odraslih vključenih 
v osnovno šolanje se je podvojilo: v vseh repu
blikah in obeh pokrajinah je bilo več povezanih 
družbenih akcij za odpravo nepismenosti in dvig 
splošne izobrazbe aktivnega prebivalstva. Re
zultati pa kljub temu niso v skladu s stališči, 
sprejetimi na 10. kongresu ZKJ in republiških 
kongresih, niti s sprejetimi družbenimi dogovori 
o kadrovski politiki in srednjeročnimi družbe
nimi 'načrti.

Republiško izobrazbeno strukturo bi hitreje 
izboljševali, če bi delovne organizacije pokazale 
več razumevanja za svoje delavce in osnovno 
izobraževanje, ki je pogoj za boljše samouprav
ljanje v združenem delu.

Predlagam, da se vključite v brezplačno 
osnovno šolanje, ki ga organizirata delovna uni
verza »Univerzum« v prostorih IMP. O pogo
jih, načinih in času šolanja boste obveščeni v 
svojih kadrovskih službah, kjer boste lahko pri
javili svojo udeležbo.

Kadr. spl. služba DO IZIP

drugačna od strukture tistih jezi
kov, ki jih običajno srečujemo. 
Poleg tega pa se mora učenec 
'naučiti še abecedo, torej arabsko 
pisavo in je potem tudi čitanje 
arabskih besed težje kot v latini
ci, ker Arabci običajno ne ozna
čujejo kratkih samoglasnikov. 
Tisti, ki se prebije preko začetnih 
težav, običajno ugotovi, da 
arabščina ni nič^težji jezik kot 
drugi jeziki in se jo prav tako 
lahko nauči, kot se je naučil an
gleščino ali kakšen drug jezik.

V začetku aprila sem se pogo
varjala tudi z nekaterimi tečaj
niki arabščine, ki so iz tozda 
Elektromontaža.

Povedali so, da so šli v ta tečaj 
•zato, kjer bodo znanje arabščine 
potrebovali, tečaj pa je prilož
nost, kjer se jo lahko naučijo. 
Menijo, da arabščina ni težka, 
problem je le pisava. Prepričani 
so, da bodo dobili s tem tečajem 
zadostno osnovo za konverzacijo 
arabščine, seveda, če se bodo 
vztrajno udeleževali tečaja in 
doma ponavljali snov. Udele
ženci tečaja so zelo zadovoljni z 
lektorjem, ki tečaj vodi, Vladi
slavom Jagodicem. Pri tečaju 
pogrešajo literaturo za učenje 
jezika, saj je ni mogoče kupiti pri 
nas in so tako prisiljeni zapiso
vati snov predavanja. Lektor jim 
je razdelil kopije abecede in tek
sta v knjižni arabščini. Menijo, 
da bi jim učenje zelo olajšal uč
benik, ki bi bil v obliki skript. 
Lektor jih seznanja ne le z jezi
kom, temveč jim razlaga arabsko 
mentaliteto, običaje, navade, kar 
vse bo prav prišlo tistim, ki bodo 
šli kdaj v Irak.

Dan žena v Iraku

Naši fantje so se 
izkazali s pozornostjo
Bližal se je 8. marec, praznik žena, ki je v Jugoslaviji globo*" 

zakoreninjen, medtem ko se po svetu še bije boj za emancipacij 
žena. Dokler človek sam ne doživi razlike, kako se žene obravfj 
vajo v naši domovini in po svetu, se mu zdi, da je enakopravn^ 
žena sama po sebi umevna. Vendaržene po svetu ne uživajo tol1 j 
pravic, kot v Jugoslaviji.

Na veliko presenečenje nismo bile pripravljene žene in deklo1*1- 
naselju na Abu Greibu, da nam bodo naši delovni kolegi in osLsr 
člani kolektiva posvetili toliko pozornosti. Čeprav nas je v naso|l*d 
samo peščica žena in deklet, jim je bila prva dolžnost ob 6. uri tiTt 
traj, da so nam čestitali za naš praznik. Postavili so se v vrsto in rri Hd 
s stiskom rok zaželeli vse najlepše, celo poljuba smo bile deležih 
in to je bil poljub spoštovanja. N

Žene, ki so ločene od svojih družin smo doživljale ta praznik ri&d 
koliko drugače, kot tiste, ki so v Iraku z družinami. Počutile soje* 
osamljene, oropane nečesa, kar se ne da napisati in to so čustva, I 
se nismo mogle stisniti k svojemu najdražjemu, ki nam je sopo^lfe 
na poti življenja.

Organizacijski odbor nam je pripravil praznovanje 8. marca 
klubskem prostoru na Abu Greibu in sicer s pestrim spored111 
malčkov naših družin in slovesnim kosilom. ifi|V režiji vzgojiteljice in učiteljice tov. Aljoše Pečaver so nam P1.
pravili vrsto recitacij, ki so bile vse posvečene mamicam. Kot i"j‘.
niten napovedovalec, se je izkazal Luka, medtem ko nam je Šp' . 
povedala zelo duhovito pesmico, kako pomembna je oče to'.j 
druga polovica in to je mamica. Skratka vsi malčki so bili zelo 
srčni, tako da je imela marsikatera mamica'Solzne oči od ganjc111 
sti, kako so lahko malčki hvaležni mamicam za skrb in ljubek. 

Ob koncu sporeda, pa so obdarili najprej mamice, nato pa$
ostale žene in dekleta s cvetom orhideje, čeprav tako majhen C:Vt
smo doživljale vse enako, cvet podarjen iz otroških rpk — iz

Kot vedno so se izkazali tudi tokrat naši kuharji in kuharice- 
končanem kosilu, so se prikazali v dvorano z velikimi pladnji H 
katerih so bile lepo aranžirane pohorske omlete. To je bil enkram 
prizor, škoda le, da nam je zatajil fotoaparat, da bi imeli sporni111 
ta enkraten trenutek.

MPraznovanje se je nadaljevalo vse do večera, nakar je o<Jpe L 
avtobus žene in dekleta domov, tiste, ki ne stanujejo na A 
Ghreibu.

Zahvaljujemo se vsem, ki so nam omogočili tako prijetno p1 .,
VERONIKA GOLJA1*novanje.

r

MARIJA PRIMC

Možnosti za rekreacijo
Obveščamo vse delavce DO — PROMONT, da imajo v pr o* 

času možnost rekreiranja v naslednjih panogah:
Odbojka — košarka vsak ponedeljek od 15. do 16.30 v |č 
vadnici nove osnovne šolke v Črnučah.

L

■a^12. Mali nogomet vsak torek od 16. do 17. v šoli za priz
otroke (pri Klima montaži). .i

3. Namizni tenis vsak dan od 14. do 20. (ob torkih od 16. do ’
mladinski sobi v upravni stavbi v Črnučah. «

4. Šah vsak dan od 14. do 20. ure (ob torkih od 16. do 20. uf 
mladinski sobi v upravni stavbi v Črnučah.

Prijave zbira Bradaš Biserka, tel. 347-261 interna 02.i, tel. 347-261 interna 02. G 
Športni referent DO PROMČ J 

JAŠAR SE^y


